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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  
Núm.: 5/2021 
Data: 2 de desembre de 2021 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 18.30 hores a 21.40 hores 
Lloc: Seu del Districte de Ciutat Vella, plaça Bonsuccés, 3, 3a planta 
 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell 
Marina Gassol Ventura 
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMDPSC-CP) 
 
Regidor  
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
 
Consellers i conselleres  
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Aída San José Rilova (GMDBComú-E) 
Patrícia Martínez i Àlvarez (GMDBComú-E) 
David Pequeño Gutiérrez (GMDBComú-E) 
Andrés Pérez Conte (GMDBComú-E)  
Patricia García Torres (GMDPSC-CP)  
Joan Julibert Jiménez (GMDPSC-CP)  
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP) 
Laura De la Cruz Termes (GMDERC-AM) 
Jaume Tomillero Cabot (GMDERC-AM)  
Alba Segura Gomila (GMDERC-AM) 
Jordi Callejo Moya (GMDERC-AM) 
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Tahir Rafi Khanun (GMDCs)  
M. José Chacón i Salvador (GMDJxCat) 
 
Secretària del Consell  
M. Teresa Martí Vidal 
 
Gerent  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Ordre del dia 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 14 d’octubre del 2021 
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B) PART INFORMATIVA  

1. Despatx d’ofici 
2. Informe de Regidoria 

C) PART DECISÒRIA 

1. Informar dels preus públics 2022 del Districte de Ciutat Vella 
2. Informar sobre el projecte del Pressupost general de l’Ajuntament de Barcelona 

de l’any 2022 
3. Informar de l’aprovació inicial del projecte normatiu del Reglament de 

participació ciutadana  

D) PART D’IMPULS I CONTROL 
 

a) Proposicions 
 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC en què: 
• atès que en els últims mesos s’han incrementat notablement les morts 

per suïcidi dins la comunitat filipina; 
• atès que el procés de dol és un procés complicat d’afrontar i més 

després de les reiterades pèrdues; 
• atès que actualment la comunitat filipina està passant per una situació 

complicada que afecta greument la salut mental;  
• atès que les institucions han d’estar al servei de la ciutadania i que 

actualment falten recursos de salut mental degut a l’augment de casos 
de salut mental per la covid-19; 

• atès que, arran dels diversos fets succeïts tant durant la pandèmia com 
posteriorment, hi ha diverses comunitats que demanen més recursos 
per poder passar el dol i acceptar tot el que ha succeït en els últims 
mesos; 

• atès que els recursos actuals de salut mental no compten amb un 
mediador intercultural, 

proposem: 
• PRIMER.- Que el Govern del Districte es posi en contacte amb les 

entitats de la comunitat filipina per explicar els recursos existents i 
garantir que la informació arribi a totes les comunitats diverses. 

• SEGON.- Facilitar l’accés dels mediadors interculturals als recursos 
psicològics existents per tal que els usuaris puguin expressar el que 
senten en l’idioma que se sentin més còmodes. 

• TERCER.- Ampliar la plantilla de psicòlegs i mediadors interculturals 
durant el període que sigui necessari per tal d’evitar l’augment de casos 
de suïcidi i garantir l’acompanyament en els processos de dol a les 
famílies. 

• QUART.- Elaborar una campanya comunicativa i informativa de 
prevenció de suïcidis i d’acompanyament en el procés de dol. 
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2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans 

en què: 
• degut a les queixes presentades per les persones que viuen en 

l’immoble situat al carrer Nou de la Rambla, 39-43, que gestiona 
l’IMHAB, 

• donat que aquest edifici presenta diferents deficiències, existeixen 
diferents conflictes que generen una situació insostenible per a les 
persones que viuen en aquest edifici, 

proposem que el Govern municipal conjuntament amb l’Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, 
• creï mecanismes més àgils per tal que les persones que viuen en 

l’edifici de Nou de la Rambla, 39-43 puguin presentar queixes, 
reclamacions de manera senzilla i ràpida, ja que en aquest edifici hi 
viuen persones grans; 

• que s’estableixi un contacte permanent amb les persones que viuen en 
aquest edifici per conèixer el que passa a la finca; 

• que es resolgui de manera immediata la manca de neteja, es millori el 
manteniment d’aquesta i s’acabi amb la inseguretat que perceben les 
persones que viuen a la finca. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat en 
què: 
• atès que en el districte de Ciutat Vella hi ha diversos edificis de l’Institut 

Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona; 
• atès que en aquests edificis viu molta gent gran; 
• atès que és necessari oferir serveis comunitaris que afavoreixin un 

envelliment actiu, saludable i dins del propi domicili, fins que sigui 
possible; 

• atès que alguns edificis ja disposen d’espai de consergeria, tot i que en 
molt mal estat, 

proposem que el Districte de Ciutat Vella en col·laboració amb els 
departaments pertinents, com Barcelona Activa, impulsi un pla d’ocupació 
destinat a la formació i contractació, per part de l’Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, de persones amb tasca de 
conserges als edificis de l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de 
Barcelona. 

b) Precs 
 

4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC en què: 
• atesa la degradació constant del patrimoni històric de la nostra ciutat, 
• atès que el districte de Ciutat Vella conserva gran part de les muralles i 

baluards de Barcelona, 
• atès que aquest patrimoni està malmès per l’incivisme, 
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• atès que hi ha una acumulació de brossa i continues plagues de 
paneroles i rates, 

• atès que hem de conservar i mantenir el patrimoni i la història de la 
nostra ciutat amb dignitat, 

demanem que el Govern de Districte dugui a terme un seguit d’accions de 
neteja a tot el traçat de les diferents muralles que hi ha als nostres barris i 
que realitzi actuacions periòdiques per a vetllar per la preservació de la 
dignitat dels monuments i dels elements explicatius que en formen part. 

 
5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans en 

què: 
• degut a la falta d’espais segurs on poder realitzar practiques esportives 

en el districte de Ciutat Vella, 
• donat que en el districte hi ha dones de diferents orígens i de cultures 

diverses que no se senten segures realitzant activitats esportives en 
grans grups, 

instem el Govern municipal que treballi conjuntament amb tots els centres 
esportius municipals per establir activitats esportives segures per a les 
dones i que constin com a activitats de promoció esportiva. 

 
6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans en 

què: 
• donat que la il·luminació dels carrers és un element per a disminuir la 

percepció d’inseguretat a l’espai públic, 
• donat que fa uns mesos es va presentar un informe sobre la situació 

de la il·luminació de Ciutat Vella, 
instem el Govern municipal a negociar amb el Port Vell per revisar de 
manera immediata la situació de la il·luminació al Port Vell de tota la zona 
de Port Vell, concretament en el moll de Bosch i Alsina i el moll d’Espanya. 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• atès que la petanca és un esport que afavoreix una vida saludable, fàcil 

de practicar, en el qual no s’exigeix una gran condició física, 
• atès que la petanca és un esport que practica molta gent d’edat 

avançada en el nostre districte, en un moment on les activitats dirigides 
que es poden realitzar en interiors tenen certes complexitats degut a la 
covid, 

• atès que, de les quinze zones per a la pràctica de petanca que disposa 
el districte de Ciutat Vella, algunes presenten símptomes de deixadesa i 
vandalització, 

el Districte de Ciutat Vella realitzi un estudi sobre les pistes de petanca del 
districte per avaluar en quin estat es troben. Un cop realitzat l’estudi, eliminar 
aquelles pistes de petanca que estan en desús i reformar, millorar la 
freqüència de la neteja, inclús la possibilitat de cercar amb jardineres o verd 
d’alçada per a impedir l’accés als animals de companyia. 
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 8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat en què:  
 • atesa la singular problemàtica que presenta la plaça dels Àngels en 

matèria de molèsties a l’espai públic i incivisme, 
 • ateses les reiterades queixes veïnals constants als mitjans de 

comunicació i als diferents òrgans de govern del Districte de Ciutat 
Vella, 

 • atès la proximitat de diferents centres escolars, 
demanem que el Districte de Ciutat Vella elabori un pla de xoc per a la plaça 
dels Àngels on es contemplin les següents mesures: 

 • Redistribució i augment de presència policial, amb voluntat preventiva i 
sancionadora. 

 • Presència de controladors cívics en les franges horàries més 
conflictives. 

 • Ampliació del projecte «Protegim les escoles», instal·lant una tanca en 
el tram de confluència de la plaça dels Àngels, carrer dels Àngels i 
Montalegre per prevenir la sinistralitat que provoquen els skaters amb 
els vianants, la façana de les escoles i el trànsit rodat. 

 • Millorar la planificació dels equips de neteja. 

c) Preguntes 

9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup municipal ERC per 
saber: 
• atès que a principis d’any es va pactar una partida pressupostaria de 

2.638.031 milions d’euros per fer actuacions al districte de Ciutat Vella, 
• atès que està finalitzant l’any i les actuacions han d’estar començades 

per tal que el pressupost pactat no es perdi, 
• atès que actualment estem al cas de diversos incompliments per part 

del Govern municipal amb els pressupostos pactats, 
quin és l’estat actual d’execució dels pressupostos municipals de districte als 
equipaments de Can 60, el Borsí i l’Hivernacle que van ser pactats el 2021 
amb el Grup Municipal de Districte d’Esquerra Republicana de Catalunya. 

d) Seguiment de proposicions 
 

10. Seguiment de proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup 
Municipal Ciutadans: 
• donat que el passat Ple del mes de març del 2021 es va aprovar per 

unanimitat la proposta presentada per Ciutadans-Cs Ciutat Vella, 
• donada la falta de respostes que hem tingut sobre la petició que vam 

fer, 
demanem que se’ns expliqui en quin estat es troba la proposta aprovada 
en el plenari de Ciutat Vella del mes de març del 2021 que deia el següent: 
«Que el Districte de Ciutat Vella, conjuntament amb l’Institut Barcelona 
Esports (IBE), es coordini amb els diferents equips i amb la Federació 
Catalana de Criquet per: 
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• promoure i fomentar la pràctica esportiva del criquet, com una opció 
més, i oferir a la ciutadania, especialment als més joves, la possibilitat 
de realitzar aquest esport; 

• trobar més espais públics on puguin aprendre i practicar el criquet; 
• trobar algun espai cobert/tancat proper al districte, o inclús en el 

mateix districte, on puguin entrenar, aprendre i practicar; 
• animar, fomentar i recolzar tots els equips que puguin sortir, posant 

especial atenció als equips femenins.» 

e) Seguiment de precs 

11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
ERC perquè, atès que el dia 7 de maig de 2020 el Consell Plenari del 
Districte de Ciutat Vella va atendre un prec del nostre grup municipal de 
Districte, s’informi de l’estat d’execució del prec atès al Consell Plenari del 
Districte de Ciutat Vella, en data 7 de maig de 2020 amb el següent 
contingut:  
«Que el Govern del Districte identifiqui i avaluï, juntament amb les 
associacions de comerciants, els establiments comercials del districte que 
veuen amenaçada la seva supervivència per la crisi del covid-19, faci de 
mediador entre propietaris i llogaters per assegurar la continuïtat de 
l’activitat comercial, i garanteixi la sostenibilitat de les associacions de 
comerciants que aquests mesos no han estat cobrant les quotes i que 
veuen amenaçada la seva viabilitat i que busqui, si escau, col·laboradors 
privats que ho patrocinin.» 

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

1. Des del Districte de Ciutat Vella volem destacar la gran tasca que realitzen les 
associacions proteccionistes i que vetllen pel benestar animal a tota la ciutat i 
en especial al districte de Ciutat Vella. 
Una tasca que va des de la protecció i la cura dels animals abandonats, o 
d’aquells i aquelles que han perdut la seva llar per moltes i diferents 
circumstàncies. 
Que promouen la tinença responsable, que incansablement fan que s’entengui 
la necessitat d’evitar la proliferació d’animals no desitjats mitjançant 
l’esterilització, que lluiten contra l’abandonament, que consciencien grans i 
petits perquè una societat avançada és aquella que protegeix també els 
animals. 
I sobretot que ens consciencien dia rere dia de la necessitat d’adoptar i acollir i 
evitar el sofriment animal. 
És per això que els volem mostrar el nostre suport a totes, des d’alguna de les 
més antigues com El Jardinet dels Gats a altres de més nova creació com Gats 
de la Barceloneta, Espai Gos o Barcelona Gat i Gos. 
Totes i cadascuna són imprescindibles. 
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I ens comprometem com a grups polítics a escoltar-les, a ajudar-les a 
desenvolupar la seva feina i tenir en compte les seves necessitats facilitant-los 
des del districte la nostra ajuda i el nostre suport. 

2. El passat 25 de novembre, la ciutadania de la nostra ciutat va sortir als carrers 
a reclamar que s’acabin els crims, les violacions, el maltractament contra les 
dones. Demanant també la complicitat i el recolzament a la causa de totes les 
administracions i dels agents socials i polítics per tal d’aconseguir que la 
violència zero sigui una realitat. 
La violència masclista és existent en tots els àmbits de la vida de les dones, 
des de la violència vicària, el sostre de vidre, o el maltractament psicològic fins 
a les agressions físiques, violacions o l’assassinat. Des de 2010 es 
documenten 1.246 feminicidis a tot l’Estat espanyol, 243 dels quals a 
Catalunya; i a Barcelona s’han registrat fins al 2019 122 feminicidis.  
Any rere any les dones posen de manifest que estan fartes que se les 
discrimini, maltracti, violi i assassini. El 25 de novembre, el 8 de març i cada dia 
de la seva vida, les dones reclamen la igualtat, reclamen la llibertat i reclamen 
que les administracions les escoltin. Ho fan en nom de les que ja no hi són, de 
les que encara hi són i de les que vindran, perquè aquelles que han estat 
assassinades no ho estiguin en va i perquè aquelles que vindran es trobin un 
món millor.  
Les administracions, els governs, els agents socials i la resta de ciutadania han 
de lluitar conjuntament perquè la violència masclista no tingui cabuda a la 
societat on vivim i tampoc en el futur que vindrà. Les dones han de poder viure 
en una societat que garanteixi els seus drets, el dret a la vida, a la llibertat i a la 
igualtat sense que la seva vida estigui en perill pel simple fet d’haver nascut 
dones.  
L’Estat espanyol, Catalunya i aquesta ciutat han de generar, crear i apostar per 
la valentia, pels valors feministes i per polítiques feministes. Cal destinar tots 
els recursos possibles a la lluita contra aquesta greu problemàtica que assetja 
tantes dones. 
La ciutat de Barcelona té un gran repte per davant, ha de garantir que totes les 
polítiques de gènere, ja fetes i les que estan per fer, no siguin derogades, 
erradicades i menystingudes per partits i agrupacions d’extrema dreta, 
masclistes i LGTBI-fòbics. 
Barcelona ha de ser una ciutat on els seus carrers, parcs, places i avingudes 
siguin espais segurs, lliures de violències, ha de ser una ciutat per a totes les 
dones que hi viuen o que simplement passen de visita, i que així puguin ser 
igual de lliures que la resta de la ciutadania. 

Per tots aquests motius proposem la següent declaració institucional: 

• PRIMER.- El Districte de Ciutat Vella es compromet a treballar en 
profunditat i en una perspectiva intercultural a fi de sensibilitzar i contribuir 
a l’erradicació de qualsevol forma de violència masclista que s’exerceix 
diàriament contra les dones i que representa una greu vulneració dels drets 
humans fonamentals. 
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• SEGON.- Que el Govern de Ciutat Vella treballi amb totes les entitats i 
associacions per teixir una estratègia conjunta per tal que totes les dones 
del districte coneguin els recursos existents de prevenció i atenció a les 
violències masclistes i a les dones. 

• TERCER.- Crear vies d’informació, d’atenció i denúncia més properes al 
jovent, i vetllar pel compliment dels protocols d’atenció a les dones víctimes 
de violència masclista, i treballar de manera coordinada amb tots els 
agents implicats, les entitats feministes i de dones. 

• QUART.- Crear juntament amb comerços i entitats punts liles i llocs de 
refugi per a dones que són maltractades tant dins l’àmbit familiar, personal 
com a l’espai públic. 

• CINQUÈ.- Que es creï una xarxa d’informació on totes les entitats, 
associacions i equipaments públics puguin donar a conèixer a les dones 
els recursos existents i que es creï una campanya comunicativa per donar 
a conèixer el «gest de socors contra la violència masclista». 

 

Desenvolupament de la sessió  
 
La presidenta saluda els assistents i dona inici a la sessió ordinària del Consell 
Plenari.  

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 14 d’octubre del 2021 

La presidenta constata que s’aprova aquesta acta per assentiment. 

B) PART INFORMATIVA 
 
2. Despatx d’ofici 

3. Informe de Regidoria 

La presidenta recorda els temps d’intervenció en aquest punt: divuit minuts per al 
regidor en tres torns i nou minuts per a la resta de grups en dos torns. Tot seguit, dona 
la paraula al regidor.  

El regidor 

Bé, bona tarda a tots i a totes. Abans que res, demanar disculpes, sobretot als grups 
de l’oposició, perquè aquesta vegada l’informe de Regidoria no té introducció, la 
introducció està en blanc, la introducció l’acostumava a fer jo i sabeu que he estat 
indisposat uns dies i no he pogut fer-la. Per tant, no hi ha introducció, però tot el suc i 
tota la part important i totes les dades sí que hi són en un informe de Regidoria com 
sempre molt extens amb el qual volem donar al màxim de transparència a l’activitat 
municipal. 

Com sempre, és difícil fer aquesta explicació de l’informe de Regidoria, però em 
centraré en alguns temes, alguns que estan en l’informe i d’altres que no. 

Començar dient que hem començat el dia amb una notícia molt trista, que és el 
desallotjament dels veïns que vivien a Riereta, 3, un baix que en el seu dia va ser un 
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punt de venda de drogues molt actiu en el barri i que els veïns i les veïnes van 
recuperar perquè hi hagués vida veïnal i que la seva propietat, doncs, absolutament 
insensible a les necessitats del barri i del districte, ha mantingut un desnonament que 
ha fet que, avui per avui, estigui buit. Nosaltres volem els baixos, volem els pisos plens 
de gent, volem els habitatges plens de gent i no volem que estiguin buits. Per tant, ens 
hem llevat malauradament amb una nefasta notícia per al Raval.  

També dir-vos que ahir vam tenir una bona notícia, que és que, per fi, el Tribunal 
Català de la Contractació ha resolt el plet que hi havia pels lavabos públics a Ciutat 
Vella i ja s’han començat a instal·lar els onze lavabos públics que, durant més de vuit 
mesos, ens havien obligat a treure, no? Pensem que és un servei bàsic i, per tant, 
doncs, ja hem començat tots els tràmits perquè es puguin tornar a col·locar i que 
estiguin en actiu al més aviat possible. 

I també, doncs, ja estem restaurant i recuperant la font de Sant Felip Neri, al Gòtic, 
que havia estat malmesa la setmana passada i s’està fent la restauració d’una manera 
molt ràpida i confiem que, d’aquí a uns dies, estigui també ja instal·lada. 

També dir-vos que, darrerament, hem fet tota una sèrie de reunions amb veïns de la 
Barceloneta i del Raval conjuntament amb Endesa, perquè sabeu, doncs, que mesos 
enrere vam tenir molta problemàtica amb moltes apagades de llum, vam aconseguir 
una inversió extra d’Endesa, que també està per tota la ciutat, però d’una manera molt 
específica a Ciutat Vella. Tenim una taula de seguiment amb la subministradora, que 
està funcionant, i malgrat que, certament, hi ha moments en els quals també hi ha 
apagades, la situació s’està revertint i estem aconseguint, doncs, molta inversió i 
estem aconseguint que Endesa per fi es posi les piles i realment tingui en compte els 
veïns i les veïnes. I em sembla que en l’informe de Regidoria també està explicat, és 
una molt bona notícia.  

Recordar també que fa unes setmanes fèiem un acte al Saló de Cent per reconèixer 
quinze graduats Prometeus del Raval, un projecte fet al Raval, construït, cuinat i 
executat en el Raval que el que fa és demostrar que tenim un sistema públic i un 
sistema d’educació que és injust, és injust amb els més pobres, és injust amb els 
barris més vulnerabilitzats i, en canvi, aquest programa ens ensenya que tothom pot 
arribar a la universitat i tothom es pot graduar. 

Veig que entre el públic també han vingut persones de la Casa Àfrica, al carrer 
Canuda, que, efectivament, tornem a tenir una propietat insensible al que passa, en 
aquest cas, al barri Gòtic, i vam aconseguir, juntament veïns i Administració, aturar un 
desnonament i ara falta, evidentment, seguir amb les negociacions amb la propietat 
perquè això ha d’acabar de la manera més positiva possible. 

Una altra de les temàtiques que ha sortit de forma recurrent en les darreres setmanes 
és l’activitat inspectora que estem duent a terme des del Districte amb les terrasses 
sobretot de la restauració; una activitat inspectora que no s’aturarà, que ha fet que ja hi 
hagi gairebé cinc-cents expedients oberts per a restauradors que no respecten el barri, 
que no respecten els barris i que, més enllà del que haurien de fer, posen més taules o 
posen més elements. Per tant, per començar, tot el suport als inspectors i a les 
inspectores del Districte, i ho dic aquí, en aquesta seu, i ho dic en un òrgan oficial, 
perquè estan fent una tasca molt important i, malgrat que alguna vegada han sigut 
increpats també per persones amb responsabilitats polítiques i responsabilitats 
públiques, estan fent la seva feina, estan fent el que han de fer, estan en una activitat 
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inspectora indispensable per posar ordre a l’espai públic davant d’un desgavell que és 
absolutament inadmissible. Seguirem fent retirades quan s’hagin de fer. Seguirem fent 
expedients i seguirem posant multes. I aquí hem de tenir un comerç, un teixit comercial 
que sigui sensible, que sigui responsable amb el barri i que faci allò que li diu la 
llicència que ha de fer i que no s’ultrapassi, eh? No volem de cap de les maneres 
aturar l’activitat inspectora i aquesta activitat seguirà. 

També darrerament hem explicat que, en el mes de març, començaran les obres, per 
fi, de la Via Laietana, eh?, una de les vies més importants de la ciutat de Barcelona, 
amb una condensació molt important de trànsit i, per tant, amb moltíssima 
contaminació, tant ambiental com acústica, i el mes de març començarem les obres ja, 
per fi, d’aquesta transformació de dalt a baix, començarem per la part superior, 
començarem d’Urquinaona fins a Antonio Maura, es començarà pel subsol i, per tant, 
tots els subministraments… És una obra molt complexa, és una obra molt difícil, no 
s’ha obert mai la Via Laietana des de fa dècades i, per tant, doncs, ens enfrontem a 
una situació complexa, complicada, però que tenim moltes ganes que comencin ja, per 
fi, per veure una Via Laietana molt més ciutadana i que uneixi barris més que no pas 
separar. 

I vull acabar també, doncs, recordant que hem començat la temporada de Nadal i que 
des del Districte i des de l’Ajuntament estem donant suport a comerciants i entitats de 
comerciants, per exemple, amb les llums de Nadal. Llums de Nadal que, en alguns 
casos, estem posant nosaltres i, per tant, estem pagant des del Districte, doncs, al 
Call, a Sant Pere Més Baix, a Robador, a la Barceloneta, i també per part de Foment a 
la rambla del Raval, a Riera Baixa, al Pou de la Figuera, amb un objectiu clar que és el 
de dinamització, que va acompanyat no només de la dinamització comercial i 
d’aquestes llums típiques de Nadal, sinó també amb les dinamitzacions amb activitats 
que es fan en diferents places de tots els barris.  

I per part meva, si us sembla, ho deixo aquí i seguim després responent a l’oposició. 

La presidenta agraeix la intervenció del regidor i obre el torn de la resta de grups 
municipals. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Lamentem profundament la mort de la família a l’incendi de la plaça Tetuan i reiterem 
que la pobresa mata, i tenim persones vivint en condicions infrahumanes. Denunciem 
la falta d’habitatge i lamentem el desnonament dels joves de Riereta, 3, per part del 
fons voltor Cerberus, que no li va importar que, durant molt de temps, es trafiqués amb 
droga en aquest local. Injustícies que, lamentablement, cada dia veiem més sovint. 

Per una altra part, volem felicitar els premiats de les medalles d’honor de la ciutat que 
es van proposar per part del Districte de Ciutat Vella; moltes felicitats a l’equip femení 
de waterpolo Club Natació Atlètic Barceloneta i també moltes felicitats a l’Atenció 
Primària del nostre districte.  

Bé, regidor, m’agradaria fer-vos unes reflexions i uns comentaris en nom del Grup 
Municipal d’Esquerra Republicana de Ciutat Vella a l’informe i les conclusions que ens 
has presentat. A grans trets, considereu que heu fet un ampli informe de regidor, com 
és habitual. Jo crec que teniu moltes coses a justificar, però que la realitat es reflecteix 
que la ciutadania no veu aquestes mesures, només cal veure les opinions dels veïns a 
les enquestes municipals, les problemàtiques estan totalment enquistades.  
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Voldria recordar-li el Pla de desenvolupament econòmic al qual fa menció a l’informe. 
Com va confirmar el meu company Toni Vidal, una de les línies passava pel suport al 
clúster d’innovació tecnològica que s’està donant al Palau de Mar, un projecte del 
PIER 01 gestionat per Barcelona Tech City que allotja més de cent companyies digitals 
i start-ups. Això faria impulsar Ciutat Vella en l’economia digital, la tecnologia i la 
innovació. I, paral·lelament, fins i tot l’any 2019 hi havia converses entre l’Ajuntament i 
l’Estat per a la cessió de les dos naus de Correus per al desenvolupament del projecte 
PIER 02. Bé, no està reflectit al Pla de desenvolupament econòmic, però ho va 
confirmar de veu al plenari del juliol, que vostès donaven suport a aquest tipus 
d’iniciatives. Doncs, ens trobem que ara, a més de donar suport a aquesta iniciativa, 
que no està reflectida al pla, també Barcelona Activa acompanya Costa Cruceros en 
l’obertura d’un centre europeu de fidelització de clients a la ciutat; és a dir, un nou 
customer hub que està situat a les torres Mapfre, al port Olímpic, just al límit de Ciutat 
Vella. Però a qui afecta aquesta activitat de turisme de creuers és a Ciutat Vella. I 
arribem al moll de l’os, que el problema és que tenim que ens venen un pla de 
desenvolupament econòmic de cent onze pàgines dient una cosa i acaben fent altres. 
És a dir, menteixen, o la seva mà esquerra, que són vostès, Barcelona en Comú, no 
sap el que fa la seva mà dreta, que és el PSC. I s’està imposant un model econòmic 
de turisme de masses, el que tant criticaven quan eren activistes. Perquè hem tingut 
l’oportunitat d’impulsar canvis durant la crisi del covid, però les hem perdudes. Però les 
seves companyies, com Costa Crociere, multinacional americana, no han perdut el 
temps juntament amb el senyor Collboni per imposar el seu model de sol, platja i 
sangria. Però no compten amb els veïns de Ciutat Vella, que són els més afectats. De 
veritat, no veu la relació del que passa a la Barceloneta, expulsió de veïns, botellots 
massius, sensació d’impunitat, amb aquest hub de creuers?  

El segon tema del qual volia parlar: la neteja. Ja hem parlat moltes vegades d’aquest 
tema en els consells plenaris anteriors, s’han aprovat iniciatives, precs… És més, 
posteriorment, nosaltres mateixos presentarem un prec al voltant d’aquesta 
problemàtica; més que de neteja, parlarem de la falta de neteja. I anem per parts. El 
més immediat és el que anomenem pla «Cuidem Barcelona», un pla que no s’hauria 
de donar si les tasques de neteja estiguessin ben planificades i tot el dia. Però, com no 
és així, tenim aquest pla. Com diuen al meu poble, mejor tarde que nunca. Si em fixo a 
analitzar el llistat de punts que hi apareixen un d’ells és Salvador Seguí i la rambla del 
Raval. Li puc assegurar que la caca de colom que hi ha en els jocs infantils només 
s’ha netejat una vegada i va ser quan es va fer el vídeo promocional dels jocs infantils. 
Li porto fotografies perquè després pugui veure l’estat d’aquest parc infantil. Dubto 
molt que això sigui una neteja profunda; esperava més d’aquest pla.    

Per una altra part, als consells del districte s’ha intentat parlar de la nova contracta de 
neteja, no sempre s’ha aconseguit. Cada vegada més es veu el cansament dels veïns 
en la seva política de participació. Li demano, ja que fa participar el veïnat, que escolti 
les seves demandes i que en faci un retorn adequat. En aquests consells de barri es 
va dir que demanaven que es fessin sancions als incívics i que s’expliqués la 
normativa vigent –no he vist que estigui molt reflectit després en l’informe del regidor– i 
que, a més a més, fossin proporcionals les sancions tant per als veïns com per als 
comerciants. Al final els comerciants veuen un greuge comparatiu en l’aplicació de la 
normativa envers ells i les persones incíviques individuals. 

I, per acabar, volia parlar-li dels projectes urbanístics de Ciutat Vella. Bé, tenim els 



Districte de Ciutat Vella 

 

12  

projectes que ja es van fer, o, millor dir, la reforma; la rambla del Raval és un clàssic, 
ja al primer plenari d’aquesta legislatura ja ens lamentàvem de la reforma impulsada 
per Gala Pin, quan vostè era conseller tècnic; una reforma que va enfadar tothom: 
veïns, comerciants, polítics de l’oposició, inclús alguns del Govern. Per primera 
vegada, tots estaven d’acord que la reforma no funcionava i creava i crea 
problemàtiques greus. Hi ha fins i tot un informe policial que ho demostra. Però ens 
van dir que donéssim temps i, tres anys més tard, les problemàtiques s’han enquistat i 
no veiem símptomes de millora. Sé que els han presentat des de l’Eix Comercial del 
Raval un projecte de modificació; si us plau, demostrin humilitat, tothom s’equivoca, i 
facin cas, rectifiquin, la modificació de la rambla del Raval va tindre errors i s’han 
d’esmenar.   

Ara el que s’ha de fer: la Via Laietana, que ja ens n’ha parlat. Després del periple del 
carril bici que no era carril bici, dels caps de setmana que havien de tancar la Via 
Laietana al trànsit i no es van tancar, ha arribat el moment de la reforma definitiva i, 
sincerament, estem molt contents i il·lusionats en el projecte, un projecte pactat i 
consensuat que creiem que ens donarà la continuïtat que el Gòtic i el Casc Antic 
necessiten, un projecte que s’ha impulsat des de Casa Gran, però que afecta el nostre 
territori. I els demano que les obres que estan a punt de començar s’informin 
correctament a la ciutadania, es recordin que hi ha un mercat i que ha d’estar 
comunicat mentre duren aquestes obres. La clau de l’èxit està en la campanya 
comunicativa.  

I arribem al que no s’ha fet: les Rambles, més de dos mil dies de retard, un projecte 
que afecta dos barris, tota la ciutat i que es va endarrerint i no tenen cap intenció de 
fer, mil excuses. Sou el Govern de les mil excuses.  

Gràcies. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Bé, ens trobem en un altre plenari de manera semipresencial, la 
part política estem generalment tots asseguts a taula, alguns veïns estan aquí, alguns 
estan telemàticament. Tot el que sigui protegir-nos i ser curosos serà benvingut. 

Primer volíem felicitar, una altra vegada, els guardonats amb les medalles d’honor. 
Crec que és una bona manera de felicitar les entitats per la feina que fan dia rere dia, 
no només un dia l’any, sinó tots els dies.  

Aquest informe quedarà en un segon pla, no només perquè és un plenari dens, sinó 
perquè tenim els pressupostos i crec que és el punt més important que aprovem en 
aquest districte. En parlarem més endavant, per tant, no em vull avançar abans a 
parlar del pressupost, però dir que el pressupost general del Districte disminueix, no 
augmenta, i considerem que és intolerable. 

En aquest plenari, per part de Ciutadans, parlarem de temes molt concrets, tot i que 
podem estar d’acord i tenir preguntes sobre altres temes, com les que va presentar la 
consellera De la Cruz, que crec que són temes que ens preocupen, la neteja, la 
participació dels ciutadans en els consells i en el Consell Ciutadà, i aquí hauríem de 
treballar conjuntament, com sempre li he dit i com sempre ens hem posat a disposició 
del seu equip de govern. 

La veritat és que hi ha molts temes i aquesta vegada em centraré en seguretat, 
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habitatge, esport i comerç, perquè, si no, encara ens estendrem més. La seguretat, bé, 
més que la seguretat, la manca de seguretat en el districte; les taules de prevenció i de 
seguretat que s’han realitzat no fa gaire ens van demostrar una vegada més la gran 
diferència entre el que diuen els veïns i les dades que ens ofereixen i la situació que es 
viu dia rere dia. Sabem que els cossos policials fan molt bona feina i molta, no es 
poden estar vint-i-quatre hores a totes les cantonades, però la percepció que tenen els 
ciutadans és d’inseguretat. Quan parles amb veïns, quan escoltes les diferents 
entitats, associacions, tenen molt clar que la manca de seguretat es deu a la falta 
d’aplicació de normatives i d’ordenances, però també perquè només s’actua de 
manera reactiva, mai preventiva. Quasi sempre fan aquestes propostes reactives, però 
les taules es diuen «de prevenció i seguretat», alguna cosa no rutlla. Les altres 
queixes estan relacionades amb les botellades, i és veritat que ara el temps no ens 
acompanya per fer-les, ja que s’han reduït, però encara existeixen i vostès com a 
Govern municipal han de prendre mesures reals i concretes perquè la taula o comissió 
que han constituït no arribarà enlloc. 

Les queixes també van relacionades que els incidents són sempre els mateixos a les 
mateixes cantonades, en els mateixos carrers, a les mateixes places, però no s’arriba 
a solucionar res i només s’actua quan ja és tard o quan la situació és molt greu. Han 
de fer propostes preventives. No només això, sinó que vostè constantment diu les 
multes que signa cada setmana per incivisme i per daixò. Sempre seran poques, 
perquè tot el que passa al districte és tan greu i tan dur que moltes vegades aquestes 
multes són una petita part de la inseguretat que es viu. No som policies, l’oposició, 
però podem obrir un ventall de noves accions preventives, sap que sempre hem estat 
disposades a parlar d’aquest tema, li ho tornaré a repetir tantes vegades com faci falta, 
estem a la seva disposició per treballar. 

Fa unes setmanes parlàvem en el Consell de Salut del soroll, d’aquesta manca de 
respecte pel descans veïnal, no? El seu conseller el senyor Pérez va sentir molts veïns 
enfadats i defraudats davant de les seves mesures estrella que no han funcionat, però 
sobretot per la poca empatia que diuen tenir per part del Govern municipal. La veritat 
és que, una vegada més, l’empatia, la falta de comunicació és generalitzada en el seu 
Govern municipal.  

El següent tema és el comerç i l’activitat econòmica. Veiem que un pla de dinamització 
comercial i de desenvolupament econòmic no està solucionant els problemes al 
comerç. I això no ho poden negar. Bé, sí que ho poden negar, perquè sempre diuen 
que tot ho fan molt bé. Tal com els vam presentar fa uns mesos en aquest mateix 
plenari, una campanya que es presenta sense tenir en compte els comerciants no 
funcionarà mai. Saben el que passa? Que ells són els primers veïns, són els veïns de 
planta zero, com diu el senyor Bordas, i aquesta frase és molt encertada. Els hauria de 
fer reflexionar a tot l’equip de govern, perquè, clar, alguns dels seus consellers tenen 
un negoci i saben el que és aixecar una persiana dia rere dia. Potser s’haurien de 
replantejar les coses. 

Som el districte on més negocis han tancat durant aquesta pandèmia i durant la crisi 
que vivim, només fa falta passejar pels carrers, per les places i veure tots els locals 
tancats. On estan els incentius directes per ajudar els comerços a seguir endavant, a 
alliberar la seva càrrega econòmica? On són les campanyes de Nadal per incentivar la 
compra en aquests comerços? On són les polítiques econòmiques d’aquest Districte? 
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Vostès creuen que el comerç de barri és important per als barris? La resposta i les 
seves polítiques diuen que no. Necessitem el comerç, perquè porta i defineix el 
caràcter d’un barri i més que mai es necessiten.  

L’últim tema del qual parlarem, perquè més endavant parlarem de l’esport, és 
l’habitatge. Fa uns dies ens aixecàvem amb una terrible notícia a l’Eixample. Des 
d’aquí volem mostrar el nostre sentit condol davant d’aquesta tragèdia, però no oblidi 
que en aquest districte també han passat aquestes coses i, per desgràcia, ens hem 
aixecat més d’un dia amb aquestes terribles notícies.  

Ja els vam demanar i els tornem a demanar que el protocol d’atenció a les persones 
que viuen en infrahabitatges no s’està aplicant, així que li demanem, una altra vegada, 
que, si us plau, revisin aquest protocol. La veritat és que la titularitat municipal –i en 
parlarem també més endavant– i la gestió municipal dels habitatges està sent bastant 
nul·la. 

Com ja li he dit a l’inici de la meva intervenció, els diferents grups parlem d’aquests 
temes, de temes que ens preocupen, dels que creiem que són importants i que els 
veïns ens demanen sobretot informació. Aquí els demano més transparència, més 
respostes clares per part del Govern i sobretot no pot ser que veïns i entitats no siguin 
escoltades, sobretot donin respostes a aquelles peticions i instàncies que tenen sobre 
la taula. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, presidenta. Avui ens trobem en l’últim plenari de l’any i ens trobem en un 
moment molt delicat on la crisi sanitària, econòmica i social no serà només una crisi, 
aquesta triple crisi és una època, les onades destructives de la covid-19 han infligit la 
pròpia desesperança en la humanitat deixant molts en el dubte de quan acabarà la 
pandèmia. Ens hem de mentalitzar que la pandèmia no haurà finalitzat quan la malaltia 
i la mortalitat hagi disminuït, tampoc haurà acabat en el transcurs de la recuperació 
econòmica. La persistent commoció psicològica d’haver viscut amb el temor perllongat 
de la greu malaltia, l’aïllament i la fatídica mortalitat necessita molt de temps per 
esvair-se. I és en aquesta època de covid-19 que a Ciutat Vella segueix passant la 
vida, segueixen succeint coses i és quan la ciutadania necessita molt més de les 
administracions i, en aquest cas, del Govern municipal.   

A Ciutat Vella viu gent fantàstica que fa dels quatre barris un indret màgic, malgrat les 
queixes que podem transmetre al Govern municipal, i ho farem més endavant en 
aquest mateix argumentari. A cada un dels quatre barris que conformen el nostre 
districte, aquests veïns i veïnes fan que succeeixin petites rialles, alegries i valors 
plens de solidaritat absoluta.   

Junts per Catalunya vol fer aquest reconeixement públic a les guardonades amb el 
Premi Dona i Esport i la complicitat de l’Associació Esportiva Ciutat Vella, als 
guardonats amb les medalles d’honor de la ciutat de Barcelona per part del Districte, 
l’equip femení de waterpolo del Club Natació Atlètic Barceloneta i els cinc equips 
d’Atenció Primària, als Bastoners del Raval, en el seu vint-i-cinquè aniversari, a totes 
les entitats que fan xarxa comunitària amb persones d’origen divers, les mateixes 
entitats liderades per persones amb múltiple identitat criades en la multiculturalitat que 
es respira en els nostres carrers, a Carabutsí per donar-nos el primer ecomuseu gitano 
de la ciutat i fer-ho aquí, on el llegat gitano és ben viu, a totes les colles geganteres, 
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bestiari, la cultura popular catalana, que comença a poder reprendre la normalitat als 
carrers submergint-nos i mostrant-nos la immensa cultura que tenim per compartir, a 
l’Hospital de Campanya, al Gimnàs Social Sant Pau, a Arrels, Metzineres, Dones 
Marroquines, que molt solidàriament lluiten per un col·lectiu de persones sense llar 
que viu al nostre districte, a les entitats que fomenten el teixit productiu, Amics de la 
Rambla, l’Eix Comercial del Raval, Fem Raval, Born Comerç, Barna Centre, plaça 
Reial, Porxos del Port, la Mercè, que malgrat tot no defalleixen en el suport al teixit 
productiu del territori i estan fent uns esforços ingents per treure la campanya de Nadal 
endavant; als nostres grans, veritables herois en aquest temps convuls, adaptant-se a 
les mesures que mai són fàcils per a ells; a les entitats animalistes; a les associacions 
de veïns, que no es rendeixen en la lluita, l’Associació de Veïns de la Barceloneta, 
l’Associació de Veïns del Raval, la Soci del Casc Antic, Xarxa Veïnal del Gòtic, Xarxa 
Veïnal del Raval i moltes més que també tenen cabuda en el reconeixement. 
M’agradaria no deixar-me ningú, i és arriscat fer un reconeixement a cadascuna de les 
més de 120.000 persones que viuen a Ciutat Vella i no deixar-se cap. Així que acabo 
amb aquest 120.000 gràcies per fer de Ciutat Vella la vostra llar, tot desitjant-los també 
unes bones festes.  

I ara ve la carta als Reis, que crec que tots els veïns i veïnes i partits de l’oposició hem 
de demanar al regidor. Senyor Rabassa, Junts per Catalunya estem molt a favor de 
dotar de protagonisme els infants; per a quan uns parcs inclusius, adaptats i nets, com 
ha dit la meva companya d’Esquerra, per a tots els infants? Per què hi ha projectes als 
pressupostos participatius que s’han quedat sense promotors, si aneu molt enfeinats, 
segur que l’oposició podem participar en el disseny d’aquests processos. 

Els veïns volen solucions amb el bicitaxis, volen solucions per no haver de patir soroll 
a l’extrem. Quina és la situació actual de la [#0.28], com va passar en el Consell del 
Raval? Volem uns carrers nets, un patrimoni no grafitejat, sortir de casa cada matí i 
patir la contaminació visual, miris on miris, afecta l’estat anímic. No volem perdre 
patrimoni de cap tipus; molt de patrimoni del nostre territori i d’una gran vàlua històrica 
i econòmica ha estat vandalitzat i en ocasions sostret. Setembre del 2020, desapareix 
l’escultura «Nena amb pilota» de l’artista Joan Bordes, ubicada a l’avinguda del 
Paral·lel; l’escultura és recuperada pels Mossos d’Esquadra el novembre del 2020, 
quan s’intentava vendre en una ferralleria de Sant Martí. Un any després ens trobem 
que només segueix en peu la peanya, on està l’escultura? Agost del 2021, 
desaparegut el drac de ferro forjat instal·lat a la façana del carrer Sant Sever. 
Novembre del 2021, vandalitzada la font de Canaletes, sostreta la pila. Novembre del 
2021, vandalitzada la font de Sant Felip Neri, el capitell que coronava la columna havia 
estat arrencat i llançat a la font, que casualment és l’única de la qual ha parlat, les 
altres…, ni ho sap ni ho espera o no ho sé. En quin punt ens trobem de tots els furts 
del patrimoni? És increïble que això estigui passant amb més freqüència…, és amb 
vostè, senyor Rabassa, alhora que regidor del Districte de Ciutat Vella també és 
regidor de la Memòria Democràtica. I al senyor Pérez, assessor de Memòria 
Democràtica alhora que conseller del Districte, dir-li també que treballi per aquests 
temes i que segueixi el consell de la seva líder, Colau, la vida a Twitter és massa 
enverinada, no perdi el temps en aquell espai i, si us plau, treballi per no perdre més 
patrimoni del nostre districte.   

Crec que en aquest informe del regidor…, m’estic excedint del temps que tinc, així que 
em centraré en dos temes més que trobo d’especial importància.  
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L’habitatge. Ens repetim més que l’all, però és que les solucions no arriben i vosaltres 
aneu fent puntades de peu a la pilota per desplaçar-la cada cop una mica més lluny. 
Posarem exemples: Hospital, 116, passem de tenir-lo enllestit l’octubre del 2023 al 
segon trimestre del 2024; Lancaster, 7-9-11, de gener 2024 passarem al segon 
trimestre del 2024; Robador, 25-27, havia d’haver estat lliurat el novembre del 2020, 
ara poseu quart trimestre del 21, és a dir, ara i sense novetats; Robador, 43, havia 
d’haver estat lliurat el setembre del 2020 i seguim pendents. Amb aquestes puntades 
de peu perdeu credibilitat i rigor, paraules que en política tenen molt de pes.  

L’últim tema, i ja acabo. Primer de tot, mostrar des de Junts per Catalunya, com han 
fet les meves companyes de l’oposició, el nostre condol i consternació pels fets 
succeïts fa dos dies a la plaça Tetuan. Cap família, cap persona, cap ésser viu hauria 
de tenir aquest tràgic final en aquestes circumstàncies. No ha estat en el nostre 
districte, però som un districte susceptible que aquestes tragèdies succeeixen. 
L’infrahabitatge, el sensellarisme, les condicions socioeconòmiques i l’alt percentatge 
de persones que viuen en el nostre districte en risc d’exclusió social són factors de risc 
que aboquen a les desgràcies patides últimament. Aquesta vegada una família morta; 
altres vegades queda en l’ensurt per la bona feina del personal d’emergències, tant 
bombers, equips sanitaris com cossos de seguretat. Per tant, agrair altre cop la tasca 
ingent que realitzen. En èpoques hivernals aquests episodis es multipliquen, ahir un 
foc també en un pis del carrer de la Cera, fa uns dies un altre foc en una tenda de 
càmping al costat del CAS Lluís Companys; tots focs produïts per la manca de 
l’essencial. Estem començant la part de l’hivern més dura i les entitats com Arrels ja 
ens estan alertant que els equipaments d’hivern de l’Ajuntament de Barcelona són una 
mala solució. Entitats que porten més de trenta anys tocant el moll de l’os del 
problema adverteixen i no els feu res de cas. Més de 250 persones viuen al ras al 
nostre districte i més de 1.000 al conjunt de la ciutat. I no em torni a dir que la 
Generalitat no té pla de sensellarisme. Els serveis municipals han activat recursos 
extraordinaris per combatre una onada de fred, que compten amb seixanta-quatre 
places extra, quaranta-vuit per a homes i setze per a dones, en el conjunt de la ciutat. 
No em feu calcular el tant per cent de persones que queden sense recurs, perquè la 
xifra pot ser esglaiadora. Arrels ha denunciat que aquestes places són totalment 
insuficients i ha reclamat a l’Ajuntament que prioritzi espais de baixa exigència per a 
les persones sense llar, mentre no s’aconsegueixen pisos definitius. Mentre això 
passa, vostè i jo anem tirant la pilota a banda a banda de la plaça Sant Jaume, gent 
patint les minses decisions polítiques.     

La presidenta agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al regidor. 

El regidor  

Tant de bo puguem tenir pressupost! Des del 2015 els pressupostos de la ciutat de 
Barcelona cada any són els més expansius i cada any són els pressupostos més 
grans que hi ha hagut a la història. Aquest any crec que també ho haurien de ser, amb 
un objectiu claríssim, que és el de posar en el centre i com a prioritat absoluta d’aquest 
pressupost les polítiques socials. Aquest és l’ajuntament de l’Estat espanyol que més 
proporció té de despesa i també a nivell quantitatiu en temes socials. És un municipi 
absolutament innovador que durant la pandèmia s’ha inventat, per dir-ho d’alguna 
manera, equipaments absolutament inèdits que han funcionat. Fa poc teníem la notícia 
de com el nou equipament per a dones sense llar havia aconseguit que moltes d’elles 
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tinguessin ocupació, per exemple. També en altres equipaments pioners amb 
persones que no tenen allà on viure i que són consumidores, etcètera. I no hem de fer 
una batalla política entre institucions, però l’Ajuntament de Barcelona té 2.950 llits per 
a persones que no tenen casa, per a persones sense llar, i la Generalitat de Catalunya 
té per a tot Catalunya 170.  

Si vostès consideren que les polítiques socials de la ciutat de Barcelona, o a qualsevol 
altra ciutat, es poden fer com si aquesta ciutat fos una illa i que no depengués també 
d’un context que hi ha al voltant, és que estem totalment equivocats. Nosaltres podem 
fer moltíssimes polítiques socials, podem abocar-hi moltíssims recursos, i no diré els 
milions d’euros que estem invertint en polítiques socials. Però si les ciutats del voltant, 
si l’Administració superior o si les administracions superiors no tenen una política que 
acompanyi, evidentment, el que passarà és el que està passant a Ciutat Vella, que és 
que rebem tantíssima gent vulnerabilitzada que escapa d’altres llocs que no tenen 
polítiques socials adequades. I en això ens hem trobat en casos gravíssims. Per 
exemple, al barri Gòtic o al mateix Raval en què persones que han sortit 
escopetejades d’altres ciutats, perquè no els donaven cap mena de recursos, i, en 
canvi, a Barcelona les hem ajudades. I, tanmateix, ens hem trobat administracions, 
altres municipis i la Generalitat també que els han girat l’esquena.  

Per tant, parlar a aquest Govern que no sabem gestionar l’espai públic, que tenim 
molts grafits, que no ens agraden els carrils bici, que volem més cotxes, que volem 
més contaminació, d’acord; ara, donar lliçons de polítiques socials ni que sigui en 
termes d’inversió econòmica em sembla una frivolitat absoluta, quan aquí hi ha partits 
que governen a altres municipis que no tenen ni de bon tros, proporcionalment, aquells 
percentatges que tenim nosaltres en inversió social.  

I exactament igual en l’habitatge. Nosaltres estem buscant totes les fórmules possibles 
–totes les fórmules possibles– per fer el màxim habitatge possible. I tenim, per 
exemple, a Ciutat Vella coses inèdites com la cessió de Comte Santa Clara, 80; com el 
que passarà al Gimnàs de Sant Pau; tenim convenis amb entitats del tercer sector 
perquè també construeixin; tenim cessions d’ús com la que tenim a la Barceloneta 
perquè siguin cooperatives les que ho facin també. Estem innovant en tot el que 
podem, perquè és cert que l’Administració no arriba a eixugar tota la demanda que hi 
ha. Però sap vostè quants pisos posa la Generalitat de Catalunya en els darrers anys 
a la ciutat de Barcelona a disposició de veïns i veïnes? Zero. D’aquesta manera és 
molt difícil, és molt complicat poder tirar endavant polítiques públiques d’habitatge. Ens 
hi esforçarem tant com puguem, posarem tant pressupost com sigui, farem totes les 
mesures inèdites i tots els invents que ens puguem inventar, però una ciutat sola, i no 
cal que sigui Barcelona, pot ser Badalona, pot ser Sant Adrià de Besòs, pot ser Vic, 
pot ser Manresa o pot ser la Seu d’Urgell, un municipi sol no pot fer front a totes les 
necessitats que hi ha en un període de crisi com aquest. I, a més a més, en un període 
de crisi que ve després d’una altra crisi que es va tancar, ja ho sabem, per la dreta i 
aquesta, malauradament, sembla que va pel mateix camí. Però la resposta de la ciutat 
de Barcelona ha sigut posar molt més i molta més inversió social que no pas inversió 
en pedra. Tanmateix, ja sap que l’increment de les inversions va això, va per la 
inversió, malauradament, que és la pedra.   

Per contestar una mica a la resta…, a tots els partits polítics, eh?, perquè realment les 
intervencions m’han sorprès una mica perquè trobo que no heu dit masses coses en 
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aquest sentit, però, bé. 

El Pla de desenvolupament econòmic. No, no mentim absolutament en res del Pla de 
desenvolupament econòmic. I, de fet, podem anar a fer seguiment del Pla de 
desenvolupament econòmic en els diferents espais de participació que hi ha i en els 
diferents espais de seguiment, perquè si una cosa ens caracteritza és la transparència, 
i som tan transparents que fem informes cada plenari de gairebé cent pàgines. Aquí hi 
ha una incongruència que tenen vostès, i em refereixo a Esquerra Republicana, 
perquè en el plenari passat criticaven la possibilitat d’un PIER 02 a Correus i, en canvi, 
ens deien que havíem de seguir l’estela del PIER 01 allà a la Barceloneta. És 
absolutament incongruent. En tot cas, el Pla de dinamització econòmica és un pla que 
està funcionant, que ens permet anar comerç a comerç per veure quines són les 
necessitats que tenen amb un programa com és el que es diu «Comerç a punt» i 
evidentment per fer això necessitem molt temps, necessitem treballar amb les 
associacions de comerciants, cosa que estem fent, i permet una feina de gra petit en la 
qual també hi ha grans coses, com els baixos de protecció oficial, l’«Impulsem el que 
fas», el «Bonus Consum», que hi ha més de tres-cents comerços que ja hi estan 
subscrits, etcètera.  

Per tant, a mi em sembla que el Pla de dinamització econòmica, que és una eina en 
què aterrem les polítiques públiques de Barcelona Activa i, a més a més, les adaptem 
al territori, està funcionant. I amb això revertirem un model econòmic que està basat a 
tot l’Estat espanyol en el sector terciari a la ciutat de Barcelona? Doncs, segurament 
serem incapaços de fer-ho només amb el Pla de desenvolupament econòmic, 
necessitem altres coses, necessitem moltes altres coses. I, per això, estem treballant 
tant en la mesura de la covid, que vam presentar ja fa uns quants plenaris, per posar al 
centre la vida de les persones, però insisteixo també en la necessitat de pensar en 
polítiques que vagin més enllà del municipi. Són polítiques que van des de l’aeroport 
fins a l’Hermitage, fins a tantes altres coses.  

Pel que fa a la seguretat, i ho he dit moltíssimes vegades, tenim més guàrdies urbans 
que mai, tenim un torn de nit íntegre exclusivament per a Ciutat Vella, i els indicadors –
i ho podeu veure a l’informe de Regidoria també– de seguretat ens donen una certa 
tranquil·litat. I aquí no estic parlant que no hi hagi delinqüència, és clar que hi ha 
delinqüència. No estem arribant als nivells que hi havia el 2019 i hi ha una plantilla 
més que preparada per poder-hi fer front. De fet, les taules de seguretat, a les quals el 
regidor només ha assistit a una, perquè no s’hi assisteix habitualment, però hi ha les 
persones de l’equip, van ser bastant més tranquil·les també de l’esperat.  

Per tant, bé, torno a repetir tot el tema de l’habitatge que he dit abans. I pel que fa a la 
neteja, que també alguns heu comentat, recordem, eh?, que hi haurà una nova 
contracta de neteja, que hi ha la incorporació de personal, que hi haurà taules de 
seguiment, que hi haurà taules comunitàries, que adaptarem, com hem explicat en els 
consells de barri, etcètera. I jo penso que la neteja, si bé ha sigut un dels leitmotivs 
importants durant els darrers mesos també per part de l’oposició, ho deixarà de ser per 
l’evidència. 

La presidenta agraeix la intervenció del regidor i obre el segon torn dels grups 
municipals.     

La Sra. Laura de la Cruz Termes 
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Bé, em sembla genial que confirmi vostè mateix que amb el Pla de desenvolupament 
econòmic i les seves polítiques no podrà fer front al model que està imposant el soci 
de Govern que tenen, el PSC, el model de platja, sangria i el model de fer costat a un 
inversor com és Costa Cruceros. És a dir, per una part, es manifesten en contra dels 
creuers; per una altra part, els donen suport amb un hub que han muntat a Ciutat 
Vella, i per fer front a tots els ciutadans que vivim aquí, però, bé.   

El que deia, hi ha una desorganització brutal dins del seu Govern i porten tres anys en 
el Districte, i sap el més greu?, que els veïns se’n van. I no és una impressió personal 
meva o del meu grup polític, tenim dades d’aquesta tendència. La matrícula d’alumnes 
del districte ha baixat per primera vegada al 6,8%; és la baixada més alta de tota la 
ciutat, la gent amb famílies no vol viure al districte. Amb aquestes dades, tenim dos 
opcions: ignorar-ho, com fan fins ara, o prendre nota i millorar les condicions de vida 
perquè les famílies amb nens vulguin viure aquí. No es fan tasques de supervisió de 
les contractes de licitacions adjudicades al districte, coses que fan que passin temes 
com passa en la neteja, si es fessin més tasques de supervisió potser –potser–, les 
màquines que tenen que surti, la neteja no estaria com està. I no es fan avaluacions 
de les polítiques i anem totalment desencaminats i tenim el districte com el tenim. 

Moltes gràcies, regidor 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, parlar que tenim més agents de Guàrdia Urbana està molt bé, jo mateixa els he 
agraït constantment i reiterades vegades la seva feina, perquè en fan molta. Que els 
indicadors siguin millors que els del 2019 no vol dir que siguin bons, i que tingui vostè 
certa tranquil·litat, potser hauria de passejar una miqueta més pels barris del districte. 
Dir que les taules eren més tranquil·les, sí, eren més tranquil·les, perquè la gent no va 
voler venir a les taules.  

Llavors, a vegades tinc la sensació que vostè és regidor de l’oposició en comptes de 
regidor de govern, quan parla que les polítiques han d’anar més enllà de Barcelona. 
Tenim l’Àrea Metropolitana de Barcelona, que governen vostès amb el seu soci de 
Govern i amb Esquerra Republicana. I haurien de fer polítiques des d’allà. Però 
últimament les polítiques queden en un segon pla.  

Quan parla que del Pla de desenvolupament econòmic es pot fer seguiment, clar, 
només faltaria, és una mesura de govern, s’ha de fer seguiment sempre, a més a la 
mesura de govern posa que una vegada a l’any s’haurà de fer un informe per parlar de 
la situació i de les seves accions. Parlar del «Comerç a punt», d’anar comerç a 
comerç, home, què vol que li digui, jo si vol li faig una visita pels comerços on ningú ha 
passat a parlar amb ells. Dir que Barcelona Activa treballa, i tant que treballa, que falta 
personal per atendre totes aquelles peticions que es fan des del comerç, també, 
també. I també li vaig dir que hi ha molts projectes de ciutat que han entrat en el 
districte i que no estan funcionant perquè no donen solucions als petits comerços.  

Parlaven d’innovació social, benvinguda sigui la innovació social, tot el que sigui 
millorar els equipaments socials que tenim en aquest districte i a tota la ciutat 
benvingut sigui. Hem de trobar nous models, però li recordo que, quan ha parlat 
d’habitatge, només ha parlat del que fan les entitats, no del que fa el Govern. I aquí és 
on potser vostès es confonen. El Govern d’un ajuntament ha de donar solucions a 
aquelles polítiques que són indispensables per a la ciutat, per fer fàcil la vida dels 
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ciutadans. I vostès, a dia d’avui, no ho fan –no ho fan. I aquí a vegades, li ho torno a 
repetir, és que sembla que vostè sigui regidor de l’oposició no del Govern, reclamant 
coses que són de les seves competències. S’ho haurien de fer mirar, eh?, i els ho dic 
de veritat, s’ho haurien de fer mirar amb molta contundència. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador   

Diu que vostès gasten milions d’euros en polítiques socials. Doncs, clar, perquè els 
tenen, són la capital del país, faltaria més que Barcelona no tingués milions d’euros, no 
es pot comparar amb Esterri d’Àneu, per exemple. O sigui, és que és increïble.  

No són les polítiques socials tampoc el que fan l’efecte crida, també influeixen altres 
factors. En els nostres carrers pidolar és molt més fàcil que no pas pidolar a les Terres 
de l’Ebre. 

Parla d’altres ajuntaments d’arreu del país, al capdavant de molts també hi està el 
PSC o vostès. M’està dient que ho fan fatal en aquells ajuntaments on també 
governen? 

Diu que la Generalitat no posa pisos a la ciutat a disposició. Doncs, senyor Rabassa, 
és que em sap greu dir-li-ho, però no sigui mentider. La Generalitat aquí mateix, a dia 
d’avui, a Ciutat Vella, tots els pisos propietat de la Generalitat estan amb llogaters, 
mentre que els vostres tenen encara molts per arranjar i entregar, que és la demanda 
que Junts per Catalunya porta fent-li des de fa quasi gairebé tres anys. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula de nou al regidor per un 
temps de dos minuts i trenta-tres segons.    

El regidor  

Vostès que ens acusen que tenim pisos públics municipals buits, ens està dient que 
els pisos de la Generalitat estan tots plens, cosa que celebro aquesta excel·lent gestió. 
En tot cas, el que estaria bé és aquells mil pisos que falten a la Mesa d’Emergència 
que ha de proporcionar la Generalitat de Catalunya que ho faci, eh? Però, mentrestant, 
els que hi ha em congratulo que, efectivament, estiguin tots plens. Però en falten mil, 
que ha de posar la Generalitat de Catalunya. 

Mirin, jo estic una mica fart que estiguin constantment intentant una cosa que a mi em 
sembla que no interessa gens els veïns i les veïnes, que és posar en evidència la 
diferència entre PSC i Barcelona en Comú, cosa que em sembla absolutament 
absurda, quan, a més a més, ve de Junts per Cat i d’Esquerra Republicana de 
Catalunya, que estan governant a la Generalitat i que des del primer moment estan 
explicant les seves diferències. Doncs, sí, això passa, passa en política, i vostès ho 
saben perfectíssimament, i això no ha de ser de cap de les maneres una arma per 
fotre damunt d’un altre govern, perquè, sí, tenim discrepàncies, com entre Esquerra 
Republicana i Junts per Catalunya. El que passa, que anem a una, a diferència de 
vostès, que ni tan sols es voldran votar els pressupostos.  

Per tant, jo el que faria seria intentar ser una mica menys agosarades en aquest sentit 
i, acceptant que cadascú té diferències a casa seva, acceptar que hi poden haver 
diferències amb altres partits polítics i no passa absolutament res, això són les 
coalicions de govern. Una diferència important està que nosaltres no ho esbombem 
cap enfora i vostès sí que ho fan. Però, bé, en tot cas, com que em sembla que aquest 
és un debat que no interessa gens ni mica els veïns i les veïnes… 
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Senyora Barea, té tota la raó, segur que vostè em pot fer una visita per molts 
comerços de Ciutat Vella que ho ha passat mai ningú o que no ha passat cap 
funcionari municipal o cap treballador municipal, té tota la raó del món, no arribem a tot 
arreu i no som infal·libles. L’important és que tenim equips que estan treballant amb 
les associacions de comerciants per veure de quina manera podem fer arribar tots els 
dispositius de Barcelona Activa i de quina manera podem estar presencialment, quan 
es necessiti, en els comerços. I és cert que no arribem a tot arreu, eh?, totalment 
d’acord. Però la nostra voluntat, si més no els dispositius que tenim dissenyats estan 
fets per arribar a tot arreu. I a partir d’aquí, hem de fer la feina ben feta. Però perquè 
no tenim cap mena de dubte que estant al costat del comerç de proximitat és la 
manera que Ciutat Vella creixerà cap a on volem que creixi, que és que Ciutat Vella és 
un lloc on viure, que els barris de Ciutat Vella són un lloc on viure i no són un lloc 
només on consumir. Quan hi ha hagut tantíssimes polítiques públiques durant tants 
anys que Ciutat Vella s’ha tingut només com un espai on consumir. 

I, bé, vostè diu que m’ho he de fer mirar amb contundència, doncs, bé, ja m’ho faré 
mirar, i ja em dirà vostè a veure qui m’ho ha de fer mirar. I després una altra cosa 
també, que és que, no ho sé, em sap greu i no vull… En algunes de les intervencions 
que hi ha hagut per part de la dreta jo hi veig una certa aporofòbia bastant preocupant, 
que crec que a Ciutat Vella no té cap mena de sentit.      

C) PART DECISÒRIA 

1. Informar dels preus públics 2022 del Districte de Ciutat Vella 

La presidenta informa que per a aquest punt es va fixar, en Junta de Portaveus, un 
temps de sis minuts en tres torns per al Govern, que tanca torn, i tres minuts en dos 
torns per a la resta de grups. Tot seguit, dona la paraula al senyor Andrés Pérez. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Gràcies. Bé, intentaré ser una mica més breu, perquè ho acabem d’explicar al 
Consell Ciutadà. 

Bé, amb relació als preus públics 2022, en termes generals, es mantenen 
majoritàriament els preus, sí que hi han algunes excepcions, que explicaré, en 
diferents espais. 

Començarem amb els centres cívics. En aquest sentit, bé, davant la situació de crisi 
que viuen molts veïns i veïnes encara de Ciutat Vella i també d’acord amb l’IPC, 
augmentarem un 3,1% el preu de les activitats dels centres cívics només en els casos 
de tallers i activitats genèriques, però es mantenen els mateixos preus allà on 
considerem que no han de pujar, no?, per a persones vulnerables, per a entitats del 
territori, per a tot allò que ho requereix. Mantindrem també les cessions gratuïtes per 
a entitats socials, del territori, que atenen col·lectius vulnerables. I també vull dir que 
en els centres cívics hi han tres preus: el genèric 1, genèric 2, genèric 3; l’1 és el més 
alt i el 3 és el més baix, i nosaltres ens decantem per aplicar el genèric 2, que és el 
terme mitjà.  

En relació amb els casals infantils i Franja, hi ha hagut una modificació: hi havia dos 
categories, genèric 1 i genèric 2, que en aquest cas s’uneixen i es manté el genèric 1. 
Dir que es mantenen els preus en els casals d’estiu, ja que tenim tota la campanya 
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d’activitats de vacances i les ajudes per a aquells que ho necessiten, i entenem que 
aquí els tenim coberts, es mantenen. Però sí que fem una baixada molt important en 
els casals de Nadal i casals de Setmana Santa, on tenim absència d’aquestes ajudes, 
per tal de fomentar que els infants vulnerables que no poden assumir el cost d’un 
casal puguin també tenir garantit fer-ho tant a Nadal com a Setmana Santa. 

Per altra banda, als casals de gent gran i espais joves es mantenen els preus. En el 
cas del Casal de Barri del Raval s’aplica exactament igual que als centres cívics, com 
he dit, en activitats genèriques adreçades a públic general i especialitzades es fa un 
augment d’acord amb l’IPC del 3,1, però en tota la resta d’activitats dirigides a 
col·lectius vulnerables, entitats socials, entitats del barri, del territori, es mantenen 
preus i es continuen les bonificacions per a cessions d’espai a entitats del territori i 
projectes socials. 

Finalment, en relació amb els espais esportius, es modifiquen els preus públics també 
amb aquest augment de l’IPC. Tot i així, es manté el preu gratuït en totes les 
cessions fins a les vuit i amb bonificacions a partir d’aquella hora. Respecte al Camp 
de Futbol Parc de la Catalana, es modifiquen els preus també amb l’IPC. Tot i així, es 
manté tota la promoció esportiva amb descomptes als clubs del districte. Dir que 
aquests preus han sigut acordats amb l’ICUB (Institut de Cultura de Barcelona) i l’IBE 
(Institut Barcelona Esports). 

Seria fins aquí. Gràcies.   

La presidenta obre el torn de paraula dels grups municipals.    

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, des del nostre grup municipal entenem que la votació d’aquests preus públics en 
aquest plenari no és vinculant, ja que els preus públics els defineix la Comissió de 
Govern de l’Ajuntament de Barcelona. A més, considerem que és una proposta 
conservadora, sense novetats, i creiem que s’han d’explorar maneres per tal de 
garantir recursos per a entitats gestores, però també garantir una tarifació al màxim 
social possible.  

Per aquest motiu ens abstindrem. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, ja ho ha explicat la consellera anteriorment, aquests preus públics s’acorden en 
Junta de Govern, i crec que fer el posicionament aquí és una miqueta insult i sense 
sentit. 

Però, bé, presenten avui l’augment de preus dels equipaments municipals, de tots 
aquells que són gestionats per entitats o per empreses, aprovar aquests preus és una 
miqueta sorprenent, ja els ho he dit abans. Avanço que els hi votarem en contra per 
motius molt concrets. Apujar els preus dels serveis públics en un moment que sortim 
d’una crisi econòmica i que no en sortirem en breu és una barbaritat. Vostès, amb la 
complicitat d’Esquerra, l’any passat ja van augmentar les taxes i els impostos un 6%, 
amb la qual cosa les famílies no se’n poden fer càrrec. Tercer, l’IPC se situa en 
aquests moments per sobre del 3,1%, i a això se li ajunta l’augment dels preus dels 
subministraments bàsics.    

L’Ajuntament de Barcelona es pot permetre mantenir els preus que teníem el 2019, 
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inclús baixar-los, per tal que tota la ciutadania pugui tenir accés a aquests 
equipaments, sigui des d’un casal de gent jove, un casal infantil o qualsevol taller o 
activitat envers la cultura o l’esport o qualsevol altra activitat que es vulgui realitzar. 

A la mateixa vegada també vostès van arribar a un acord amb els diferents 
equipaments municipals, amb les gestions dels equipaments municipals esportius, 
d’una compensació econòmica. Els recordo que encara no tenen el 100% d’aquesta 
compensació econòmica, amb la qual cosa, abans d’apujar preus, haurien de complir 
el que es van comprometre. 

Recordo que som el districte que té més atur, on més negocis han tancat i on més 
problemes socials hi han, i les famílies s’han vist perjudicades. Augmentar els preus 
en aquests moments no és ni normal i crec que, en aquests moments, és una 
barbaritat. Així que tornem a refermar el nostre vot en contra. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Repetiré diverses coses, igual que les meves companyes. Altre any ens trobem en 
l’anecdòtica situació de votar una proposta de preus públics que no és vinculant ni té 
cap tipus de sentit, ja que ve determinada per un acord de Comissió de Govern de 
Casa Gran. 

Dit això, veníeu a canviar les institucions i més enllà de la nevera del vostre office no 
heu canviat res i ens trobem, any rere any, ensopegant amb la mateixa roca. 

En qualsevol cas, de la mateixa manera que l’any passat, que valoràvem 
positivament la congelació de les tarifes, aquest any creiem que la proposta del 
Govern és insuficient en tots els sentits. Tret de la proposta que el Govern ens fa en 
centres cívics, casals de gent gran, biblioteques i ludoteques, ens preocupa, com ja 
vam argumentar en la Comissió Consultiva de Benestar, el que pugui passar amb els 
centres esportius. Ara mateix als centres esportius se’ls ha fet una proposta d’un 
increment del 3,1% partint d’una inflació molt per sota de l’actual i amb una despesa 
en subministraments descomunal. Lamentablement, això és insuficient per als 
gestors i excessiu per a les famílies. Aquest fet obliga a trobar solucions per part de 
l’Administració. 

Exposat el que Junts per Catalunya creiem i tenint present l’absurditat de seguir any 
rere any votant aquest punt de la part decisòria, ens abstindrem.    

La presidenta dona de nou la paraula al senyor Pérez.     

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Bé, només dir que aspirem un dia a potser tenir tots els serveis públics gratuïts, això 
és al que jo aspiro que algun dia arribem a aconseguir. En aquest moment, sí que 
insistir que en totes aquelles activitats dirigides a col·lectius vulnerables i a totes 
aquelles persones que es veuen més afectades per la crisi es mantenen preus i en 
alguns casos, com cessions d’espais a centres cívics, són gratuïtes. Els augments 
també equivalen finalment a cèntims, eh? Preferiríem no augmentar-los, és veritat, 
però també és important després a què dediquen els diners. Uns els dediquem a fer 
habitatges, a temes socials, i uns altres els donaven a un tal senyor Millet. 

La presidenta obre el segon torn dels grups de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 
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Bé, apujar encara que sigui un cèntim és apujar els preus públics dels equipaments 
municipals. Vostè aspira que siguin gratuïts, a no apujar preus, però avui apugen els 
preus dels equipaments. Li recordo que no tots els centres cívics fan cessió d’ús 
gratuït a totes les entitats del districte. Ho haurien de revisar i això ja li ho vaig dir i li 
ho vaig comunicar personalment, i crec que aquí sí que ha de fer una revisió i s’ha de 
plantejar els preus dels equipaments d’una manera més ampla. I tornar a refermar el 
compromís amb els gestors dels equipaments esportius, que vostès no els han pagat 
tot el que els devien. I crec que és un fet que no poden permetre’ns amb uns gestors 
que han donat molt en aquest districte, que fan molt per aquest districte i que els 
donen l’esquena dia rere dia.  

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Només dir que és de molt mala educació parlar d’un partit polític que no està present 
en aquesta sala; o sigui, Convergència i Unió ni existeix. 

2. Informar sobre el projecte del Pressupost general de l’Ajuntament de 
Barcelona de l’any 2022 

La presidenta informa que per a aquest punt, en Junta de Portaveus, es va fixar un 
temps de vuit minuts en tres torns per al Govern, que tanca torn, i quatre minuts en 
dos torns per a la resta de grups. Tot seguit, dona la paraula a la consellera tècnica. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies. Bé, intentaré no repetir tot el que hem plantejat a la primera presentació. 

Ara mateix ens trobem en el moment de tramitació dels pressupostos de 
l’Ajuntament, que ha estat aprovada inicialment i ara estem en fase de negociacions 
amb els diferents grups fins al plenari del 23, on esperem que s’aprovi definitivament.  

Animem els grups polítics a treballar des del desig de posar les necessitats de la 
ciutadania al centre i de deixar de costat els interessos partidistes i esperant que 
puguem treballar de manera constructiva per transformar la realitat de la ciutadania, 
amb l’esperit d’acord i entesa que ja tenim com a precedent de l’any 2021 i en la línia 
del treball que, com a mínim al districte, s’està mostrant amb relació a les diferents 
iniciatives presentades pels grups de l’oposició en els últims plenaris. 

Fem una proposta de pressupost clarament expansiva i en un context de crisi en què 
hem de destinar totes les energies a enfocar cap a la recuperació fent front a 
l’emergència social, reactivant i treballant per a la diversificació econòmica i, alhora, 
adaptant la ciutat als nous reptes sobrevinguts arran de la pandèmia, però també a 
altres reptes de fons com l’emergència climàtica. 

Per tot això, plantegem un pressupost de 3.400 milions, que representa 147 milions 
més que l’any 2021, amb una clara pujada tant de la despesa corrent per fer front a 
aquells projectes i programes que són ineludibles i que volem que continuïn com 
també de la pujada de la inversió, que arriba fins als 900 milions. 

Com he dit abans, hi ha tres grans partides significatives a nivell de ciutat, no?: 
l’augment de la transferència a l’Institut Municipal de Serveis Socials per a les 
polítiques d’inclusió social, per fer front a les desigualtats; transferència també a 
l’Àrea Metropolitana per tal d’anar cap a la mobilitat sostenible i per impulsar també el 
transport públic; també l’import substancial de la nova contracta de neteja i recollida, 
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que entrarà en funcionament el març del 22.  

I, a nivell de característiques de la configuració d’aquest pressupost, doncs, 
políticament hem apostat per l’endeutament en contra de l’enfocament de la gestió de 
les crisis d’altres governs que s’han basat en les retallades i les privatitzacions per 
poder tirar endavant totes aquestes polítiques públiques de prioritari àmbit social. 

També per a l’estabilitat i el creixement del personal de l’Ajuntament en el marc de la 
Llei de pressupostos i amb la nostra aposta clara i específica per l’increment de 
plantilles. 

Pel que fa a districtes, bé, destacar que augmenta sobretot la despesa destinada a 
personal, com també hem comentat anteriorment, i destacar les partides que tenen 
un import més rellevant com 3 milions i mig per al manteniment d’espai públic i 
urbanitzacions per fer una vida al carrer més veïnal; 22 milions i mig per a neteja i 
enllumenat, que es corresponen també amb el reforç global de ciutat; 10.800.000 
euros per a serveis socials i promoció social, com ja he dit, i fins a 4 milions per a 
educació i cultura amb activitats comunitàries, gestions d’equipaments, el Pla 
d’educació, entre d’altres. 

La presidenta li agraeix la intervenció i obre el torn de paraula dels grups de 
l’oposició.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Enguany el Govern municipal ens presenta un pressupost d’ingressos excepcional, 
sense un pla d’inversions i despeses igualment excepcional; de fet, podem dir que 
per al Govern és tan excepcional que no saben què fer, hi ha quasi 300 milions en el 
fons de contingència i reserva de la ciutat, els quals no tenen destí o que, en tot cas, 
no ens el diuen ni a nosaltres ni, el que és pitjor, als veïns.  

L’Excel que ens heu mostrat ara mateix al Consell Ciutadà per a les despeses del 
Districte era la primera vegada que el vèiem. És a dir, no hem pogut estudiar-lo. Avui 
el problema d’aquesta ciutat no són els diners, sinó el model o més aviat la manca de 
model, atès que la coalició de govern, amb els socis defensant objectius oposats, fan 
enrere la ciutat en comptes d’avançar. Ja sé, senyor Rabassa, que li molesta que li 
digui això.  

És per això que vam anunciar que votaríem en contra de l’aprovació inicial, com vam 
fer, exactament tal com hauríem votat que no a la definitiva. Com saben, els Comuns, 
tal com ha reconegut la seva alcaldessa, Ada Colau, van posar com a condició el 
nostre canvi de vot per donar suport als pressupostos de la Generalitat. Esquerra 
Republicana, per responsabilitat, ja hem avançat que facilitaríem l’aprovació del 
pressupost 2022, com també hem avançat que no seuríem a negociar amb el Govern 
d’aquesta ciutat. 

Dit això, suposo que a ningú se li escapa que el vot contrari dels Comuns als 
pressupostos de la Generalitat perjudicava la nostra ciutat, pel que sembla no els 
preocupava. Recordem que els pressupostos de la Generalitat són necessaris per a 
tots els catalans i catalanes. En el cas concret de Barcelona, destinen a la ciutat més 
diners que el mateix Ajuntament. 

Mirin, com els deia, per responsabilitat tant amb el país com amb la ciutat i també 
perquè Esquerra som gent de paraula que complim allò que acordem, cosa que avui 
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en dia no és fàcil, només cal mirar els acords pressupostaris de l’any passat amb el 
Govern de Barcelona, avui i aquí ens abstindrem, exactament com faríem en el 
plenari de Casa Gran. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, parlàvem a l’informe del regidor de transparència; el document que ens han 
presentat al Consell Ciutadà sobre els pressupostos del Districte no el tenim, amb la 
qual cosa ens basarem en el llibre verd dels pressupostos de la ciutat. 

La veritat és que a mi em sembla una miqueta trist que estiguem en un plenari de 
Ciutat Vella i que li dediquin més temps només a parlar del pressupost de ciutat que 
no al de Districte. 

Diuen que el pressupost de Barcelona augmenta un 6,2%, però a Ciutat Vella 
disminueix. Suposem que no presenten les dades de manera exhaustiva perquè això 
seria demostrar als ciutadans dels quatre barris del districte que al pressupost 
perdem un 1%; un 1% sembla poc, però any rere any perdem un 1%. 

Em venen moltes preguntes al cap envers aquests pressupostos del Districte. La 
veritat és que, tenint en compte l’augment del 6% en impostos i taxes que vam tenir el 
2021 i que aquest 2022 haurem de pagar aquelles taxes una altra vegada, la meva 
pregunta és: realment volen que es recuperi Ciutat Vella? Senyor Rabassa, d’ençà 
que vostè governa aquest Districte no fem més que perdre diners del pressupost a 
Ciutat Vella. Vigili perquè potser té la guardiola foradada, i no ens podem permetre en 
cap moment que a Ciutat Vella es deixi d’invertir ni un sol euro. 

Ja li diem que des de Ciutadans no veiem positiu aquest fet, a part de ser un sense 
sentit, injustificat i una aberració de grans dimensions. Recordo que som el districte 
que més atur té, que més negocis han tancat i on més problemes socials hi ha i on 
les famílies s’han vist més perjudicades. 

Vostès no aposten ni per Ciutat Vella ni per la recuperació ni per la supervivència del 
districte tan castigat, no només en aquesta crisi, sinó des de fa anys. 

Les partides de serveis socials i atenció social i de neteja domiciliària es menteixen 
en el mateix pressupost, tenint en compte la situació de crisi social que tenim en 
aquest districte. Però és que de totes aquelles partides que van destinades a la 
promoció de la infància, de la joventut i de la gent gran disminueix el pressupost 
respecte al 2019, ja que el 2020 ja van reduir suficient aquest pressupost. La veritat 
és que volen ajudar aquests tres grans col·lectius que tan afectats han estat a sortir 
d’aquesta situació? 

Quan parlem de la partida pressupostària destinada a la promoció de la salut, vostès 
augmenten 3.000 euros, amb això no els donen ni per fer una campanya de 
vacunació. 

Parlarem d’esports i també ho volem fer en aquest moment. És un escàndol com 
tenim la situació de les pistes esportives i de la manca d’espai, i vostès disminueixen 
el pressupost. 

Per acabar i seguir amb la situació que vivim tan i tan greu, veiem que és una 
vergonya que els diners que es destinen a la promoció del comerç no s’amplien, sinó 
que es redueixen. Això sí, vostès al Pla de desenvolupament econòmic ja hi poden 
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invertir diners, però amb les grans partides vostès no inverteixen.  

Tampoc tenim una partida pressupostària destinada a l’habitatge, un fet que us 
agrada molt repetir que vostès sou els únics que es preocupen per l’habitatge. Doncs, 
bé, des del 2019 no tenim una proposta ni una partida destinada a l’habitatge. 

El nostre vot serà en contra, disminuir pressupost i les inversions del Districte, reduir 
les partides de dinamització econòmica, el foment de la pràctica esportiva, mantenir 
les partides d’atenció social, neteja, serveis socials bàsics, promoció de la gent gran, 
joventut, infància i no invertir en habitatge. Per a Ciutadans no podem fer una altra 
cosa que votar en contra. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Junts per Catalunya som una força amb uns valors constructius i col·laboratius 
sempre pensant en el bé global de la ciutadania. Com ja els hem avançat, per 
aquesta responsabilitat amb els que ens sentim interpel·lats, amb els quasi 80.000 
ciutadans de Barcelona que ens van fer confiança i amb els quasi 2.000 veïns i 
veïnes del districte que creuen en nosaltres, Junts per Catalunya no pot donar suport 
als pressupostos de l’Ajuntament per a enguany. 

Junts per Catalunya és l’única alternativa a l’Ajuntament de Barcelona per aturar les 
polítiques de degradació de comuns i socialistes; uns comuns empoderats a Ciutat 
Vella i uns socialistes que mantenen un perfil baix veient com la ciutat s’immola amb 
els seus governants al capdavant. 

Junts per Catalunya no pot donar suport a uns pressupostos que perpetuen un model 
de ciutat que perjudica els interessos generals de la capital catalana i la condemna a 
una permanent situació de degradació i de pèrdua d’oportunitats de veritable progrés 
i de millora a la vida dels seus ciutadans. 

No entraré a valorar quines actituds han defensat les altres formacions polítiques, 
perquè no estem en aquest consistori tots representats; el que sí que diré, que el 
nostre vot negatiu és el vot de la valentia, del no fomentar cap moneda de canvi i de 
voler realment i creure que pot ser una Barcelona i, per descomptat, una Ciutat Vella 
millor per a tothom. 

No vull quedar-me en la retòrica política sense aterrar en les realitats, que és per això 
que us argumentaré aquestes paraules que poden semblar buides sense l’explicació 
pertinent.  

Per a Junts per Catalunya aquests són uns pressupostos que esquiven reptes tan 
fonamentals com garantir la recuperació, preservació i expansió de l’activitat 
productiva, element principal per superar l’actual crisi social i econòmica provocada 
per la irrupció de la covid-19, mentre manté les prioritats en projectes de 
transformació urbana que més responen a les seves obsessions ideològiques que a 
l’interès comú. 

El Govern municipal, en una fase inicial, va comunicar als grups municipals que 
deixava fins a 280 milions d’euros pendents de signar per facilitar la negociació amb 
els grups. Junts per Catalunya ja no ens hem sentit més interpel·lats a la negociació. 

Junts per Catalunya va negociar uns pressupostos de Barcelona, va més enllà de 
negociar petites inversions de barri, també necessàries, però va de marcar les línies 
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d’actuació de la ciutat que volem, molts milions d’euros gastats en la improvisació. 
Segons el Govern municipal, el pressupost del 2022 és un pressupost 
extraordinàriament expansiu, gràcies a l’increment de l’aportació de l’Estat, els 
ingressos del recàrrec turístic, pels fons Next Generation i per un crèdit de 100 
milions d’euros per generar dèficit. 

Junts per Catalunya vol posar en relleu que, des del mateix Ajuntament, es dubta de 
la seva capacitat de gestionar aquests pressupostos i successius. 

Pel que fa a les ordenances fiscals, Junts per Catalunya vol deixar constància que no 
es congelen els impostos ni les taxes per a l’any 2022, el que fa és mantenir la 
pressió fiscal sobre la ciutadania de Barcelona i sobre els seus comerços i autònoms, 
petites empreses i negocis a nivells de prepandèmia. Aquestes ordenances, a més de 
no congelar impostos, des de Junts per Catalunya volem denunciar que incompleixen 
amb els acords adoptats democràticament a l’Ajuntament de Barcelona. En aquestes 
ordenances Junts per Catalunya tampoc veiem cap mesura fiscal que beneficiï les 
famílies i les entitats, com ara les del tercer sector. Sembla unes ordenances fetes 
sense tenir en compte el context actual ni les necessitats de la ciutadania després de 
l’impacte econòmic i social de la pandèmia. Tampoc hi ha cap voluntat de contribuir a 
la recuperació econòmica de la ciutat incentivant l’activitat econòmica. Com sempre, 
abusen de les traves i van mancats d’ajuts directes. 

Per totes aquestes raons i moltes altres que no tinc temps d’exposar, no podem 
donar el nostre vot favorable en aquests pressupostos de l’Ajuntament de Barcelona. 
Com he dit al principi, perquè no són el nostre model que volem per als ciutadans de 
Barcelona i perquè els ciutadans no es mereixen les mentides constants, partides 
pressupostàries que han fet bombes de fum en l’exercici anterior i heu venut res més 
que un anunci. 

I per acabar la meva intervenció vull interpel·lar els meus companys d’Esquerra 
Republicana que com poden donar aquest suport dèbil als pressupostos amb una 
carta en blanc. Jo, que vinc del món privat, vint-i-quatre anys al món privat, quan veus 
que un client no és de fiar, que ha intentat no liquidar alguna factura o és morós, 
fuges i no hi treballes més, busques altres clients. Vosaltres heu incomplert moltes de 
les promeses de l’anterior pressupost.    

La presidenta dona de nou la paraula al Govern.   

El regidor 

Afortunadament no estem en el món privat, sinó que estem en el món públic, i en el 
món públic no hi ha clients, sinó que hi ha veïns i veïnes, en aquest cas, i hi ha partits 
polítics o representants electes que ens posem d’acord o no ens posem d’acord en 
models, en pressupostos o en altres coses. Però, afortunadament, les lògiques per 
aprovar o no aprovar pressupostos públics no són les de l’empresa privada, sinó que 
són les del bé comú. El bé comú entès com a veïnatge i com a comunitat. 

En aquest sentit, entenc els vots contraris de la dreta, perquè, efectivament, aquests 
són els pressupostos més expansius de la història en una ciutat que té, bé, doncs, la 
possibilitat de dir que és la ciutat que té –ja ho he dit abans– un pressupost social 
més important, no? 

La voluntat de transparència hi és, i, de fet, per a aquests pressupostos, fa setmanes 
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que hem presentat un llibre verd, que tenen tots els partits polítics que estan a Casa 
Gran i que, per tant, amb aquest llibre verd, que és un totxo important a l’hora de 
llegir-lo, podem arribar a veure també quines són les inversions i quina és la despesa 
corrent que hi ha en tots i cadascun dels districtes. I si bé és cert que, efectivament, 
aquest PowerPoint no l’havien vist, la documentació hi és tota en aquest llibre verd 
que deia que tenen tots els partits polítics des de fa setmanes i setmanes per 
analitzar i per poder-lo treballar i poder contestar tots els dubtes. 

I, en aquest sentit, també cal dir que l’Administració municipal, i ja ens agradaria que 
fos més descentralitzada, funciona d’una forma molt centralitzada de manera que els 
districtes sovint no tenim pressupostos en algunes coses com les que han citat, com, 
per exemple, habitatge o neteja en les quals hi ha uns departaments o unes 
regidories que tenen un pressupost, en aquest cas, d’habitatge, que després es 
reverteix en els districtes; o no hi ha un pressupost de serveis socials i, en canvi, hi 
ha un pressupost elevadíssim de serveis socials centralitzat que després es reverteix 
en tots i cadascun dels centres de serveis socials dels districtes. 

Per tant, que el pressupost del Districte en alguns casos sigui inferior del que ha sigut 
en anys anteriors no té per què revertir en menys diners que acaben posant-se al 
Districte, perquè si ampliem les àrees, sí o sí acabarem ampliant els districtes. I el 
Districte de Ciutat Vella és el districte que de les àrees rep més ajuts en aquest sentit. 

Per tant, jo també vull agrair el bon to que hi ha hagut en aquest debat per a aquesta 
aprovació, que penso que com a càrrecs electes i com a representants públics no 
tenim més que felicitar-nos per aprovar un pressupost expansiu, un pressupost que, 
des del 2015, s’ha apujat un 40%, des de 2.500 milions d’euros fins a 3.400 milions 
d’euros, reduint el deute públic, amb unes ordenances fiscals congelades, amb una 
fiscalitat, efectivament, progressiva on qui més té més paga i també cobrant l’IBI de 
l’Església, per exemple, o uns pressupostos socials en què arribarem a reforçar 
serveis públics amb més de 370 milions d’euros per a serveis socials i promoció 
social, i evidentment tot això acabarà revertint també a Ciutat Vella. 78 milions 
d’euros per a la promoció, construcció i rehabilitació d’habitatges; 100 milions d’euros 
per impulsar la recuperació i la reorientació del model econòmic només a la ciutat de 
Barcelona; un reforç de 40 milions d’euros per al Pla de barris; 43 milions d’euros per 
a les escoles bressol, que l’Ajuntament en té desenes, a diferència d’altres 
administracions públiques que tenen un deute històric amb les escoles bressol 
d’arreu de Catalunya, i també, doncs, per exemple, el Casal de Gent Gran de Mestres 
Casals i Martorell, la Via Laietana, etcètera. 

I, després, la nova contracta de neteja i recollida de residus que també augmenta fins 
a 32 milions d’euros més aquest any i se situa gairebé en els 300 milions d’euros, o 
un transport públic que també surt reforçat amb un increment de fins a 28 milions i 
mig d’euros o 14 milions d’euros que rebrà més el Bicing per fomentar la mobilitat 
sostenible. 

En aquest sentit, doncs, efectivament, com que estem en un càrrec públic i estem 
administrant diners de tothom, les lògiques no són les de l’empresa, les lògiques són 
les de posar la vida en el centre i això ho aconseguirem amb l’aprovació d’aquests 
pressupostos. 

La presidenta obre el segon torn dels grups municipals de l’oposició.   
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La Sra. Julia Barea Sánchez 

Dir que les partides pressupostàries hi han algunes que passen a Casa Gran està 
molt bé, però és la prioritat que vostès li vulguin donar al Districte. I la de promoció de 
l’habitatge no hi és i disminueixen moltes de les partides que vostès diuen ser els 
més expansius i els més necessaris per fer polítiques socials d’innovació. Però les 
dades són les que són. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador  

Jo aprofitaré el temps per fer pedagogia. Junts per Catalunya és un partit transversal 
on tenim tres espais ideològics: liberal, socialdemòcrata i d’esquerres; jo estic en 
l’últim. 

Moltes gràcies. 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè tanqui aquest punt. 

El regidor 

Sí, Barcelona en Comú és un partit que som d’esquerres. 

3. Informar de l’aprovació inicial del projecte normatiu del Reglament de 
participació ciutadana  

La presidenta comunica que el Govern disposa de quatre minuts, en tres torns, i la 
resta de grups de dos minuts, en dos torns. Tot seguit, dona la paraula a la consellera 
Natalia Martínez. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies, presidenta. Intentaré també ser una mica concisa en relació amb la 
presentació que ja hem fet al Consell Ciutadà, espero complir-ho. 

L’octubre del 2017, el plenari del Consell Municipal va aprovar un reglament de 
participació ciutadana per a la ciutat de Barcelona que recollia una llarga tradició 
participativa de la lluita social i de treball col·laboratiu pel teixit social i associatiu de la 
ciutat. 

Octubre de 2019, el TSJ de Catalunya declara la seva nul·litat per raons estrictament 
formals. I aquest va decaure el març del 21 després de la presentació d’un recurs que 
no va acabar sent acceptat. 

Ara mateix, vam iniciar fa uns mesos un procés per fer un nou text que és 90% fidel al 
reflex de l’anterior i que tindrà caràcter orgànic. La nova proposta de reglament 
incorpora la correcció de formalitats pertinents, millora de la pràctica que ens van 
reportar els tres anys de vigència de l’anterior reglament i que s’ha posat de manifest 
després d’una reflexió interna dels equips tècnics i polítics de la casa, així com 
propostes dels grups municipals i de la ciutadania i, finalment, també aportacions del 
Síndic de Greuges. 

Quins són els canvis principals? Pel que fa a les iniciatives ciutadanes, s’inclou la 
possibilitat de disminució de l’edat dels participants en els procediments que tinguin 
una naturalesa que ho requereixi o ho aconselli, no?, com en el cas de les escoles. 
També s’augmenta les signatures necessàries a nivell de ciutat, que ara són 88.700, 
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que pensem i valorem que és una xifra absolutament desproporcionada i canvi que 
aconsellarem un retrocés en relació amb el document anterior. 

S’ha hagut de modificar, en aquest sentit, el nombre a nivell de requeriment judicial 
perquè la sentència estableix que la Carta Municipal no concreta les mesures que cal 
prendre en el cas de consultes ciutadanes i, per tant, cal aplicar la Llei de consultes no 
referendàries del Parlament de Catalunya, que estableix la fórmula en relació amb el 
cens de ciutat i en relació amb la població dels districtes. 

De resultes d’això, s’han incorporat també algunes propostes ciutadanes per tal de 
contribuir a la facilitació d’aquest procés. A l’arribar al 50% del nombre total de 
signatures necessàries ja es podrà demanar una subvenció per tal d’acabar de portar 
a terme el procés i també es pot ampliar el termini per portar a terme aquesta recollida, 
de dos a tres mesos, amb la possibilitat de fer una pròrroga d’un mes per causes 
justificades. 

A nivell de processos participatius, hi ha diverses incorporacions, destacaré algunes 
que són més rellevants per als districtes, com en el cas que si un Consell de Barri vol 
votar la incorporació d’un punt a l’ordre del dia als plenaris de districte, es considerarà 
el 50% dels membres presents, cosa que no s’especificava en l’anterior reglament. Per 
tant, ara queda regulat. El mateix reglament també proposa prescindir dels consells 
ciutadans dels districtes, però, en aquest sentit, també recull que els representants 
dels consells ciutadans que participen del Consell de Ciutat, que és el màxim òrgan de 
participació de la ciutat, no es faci per elecció dins del mateix Consell Ciutadà, sinó 
que passin a ser escollits per les vicepresidències associatives dels diferents òrgans 
de participació dels districtes, com és el cas dels consells de barri. 

S’incorpora també que en el cas de fer un cens per a la creació de nous consells 
sectorials, òrgans de participació, es tingui en compte també els col·lectius i grups de 
fet, no només les associacions que estan inscrites al fitxer d’entitats. 

Bé, hi ha també algunes consideracions incloses pel que fa a les consultes ciutadanes, 
però, bé, com a últim punt s’introdueix també una disposició derogatòria, com he 
comentat justament ara, que proposa l’eliminació dels consells ciutadans dels 
districtes. Això es justifica perquè tradicionalment és un òrgan que estipula… 
S’eliminen els consells ciutadans, perquè considerem que el principal òrgan de 
participació dels districtes als barris són els consells de barri.  

I, finalment, res, seguirem treballant en la resta d’instàncies per tal que les lleis en 
relació amb les consultes ciutadanes siguin més flexibles. 

La presidenta obre el torn dels grups municipals de l’oposició.   

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Bona tarda. Bé, des d’Esquerra Republicana hi votarem a favor, ja que s’han recollit 
les nostres propostes i s’han mantingut les de l’anterior reglament del 2017, 
especialment les que fan referència als òrgans de participació del Districte que ens 
competeixen com poden ser l’obligatorietat de la convocació mínima de dos cops l’any 
dels consells de barri, en lloc d’un, reduir a majoria simple la petició de 
compareixences de responsables municipals davant l’òrgan de participació, facilitar 
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l’accés a tota la ciutadania a informació referent als temes a tractar com els consells 
de barri, delimitar un termini de resposta a la ciutadania sobre les propostes i els 
dictàmens presentats per tal de garantir un flux d’informació i una participació de 
qualitat.  

En la nova proposta s’ha inclòs la celebració de consultes i la participació de manera 
híbrida, i espero que es facin els deures per tal de garantir-ho en el nostre districte i no 
ens tornem a trobar de cara amb la tan famosa bretxa digital. 

També trobem per fi l’obligació de la paritat de la composició de qualsevol òrgan, fent 
d’aquesta manera efectiva la igualtat d’oportunitats de les dones, a causa de la nostra 
insistència. 

A Esquerra sempre ens trobaran al costat dels drets dels nostres veïns i veïnes i 
garantint la seva participació. Per això no podem deixar de comentar el desgavell que 
suposa que el nombre de signatures per tal de tramitar una iniciativa ciutadana s’hagi 
elevat fins a les 88.700; és desorbitat. Esperem el seu recolzament en el Parlament 
per poder adequar-ho a unes quantitats com les d’altres comunitats. 

Gràcies. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

El Reglamento de participación debe ser una herramienta y un mecanismo real de la 
participación, donde toda la ciudadanía pueda aportar su parecer y pueda participar de 
forma efectiva y en condición de igualdad, sin que ningún colectivo quede favorecido. 
Resulta evidente que es necesario aprobar un nuevo reglamento de participación 
ciudadana dado que el aprobado anteriormente ha sido declarado nulo por el Tribunal 
Superior de Justicia de Cataluña y, por tanto, hay que adecuarlo a lo dispuesto en las 
diversas sentencias y respetar la legalidad vigente. 

Así mismo, a raíz del covid-19, la participación a través de los medios telemáticos ha 
acontecido una nueva realidad, hay que garantizarla y difundirla para que el máximo 
número de ciudadanos puedan participar en los procesos.  

Hace falta igualmente garantizar la participación de la ciudadanía en ambas lenguas 
oficiales, tanto el catalán como el castellano, en condición de igualdad y sin ningún tipo 
de discriminación.  

Pues hasta que tienen el documento definitivo, después de las alegaciones, nuestro 
voto será abstención. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Votem a favor d’aquesta modificació en part forçada per la sentència que estableix a 
l’Ajuntament reglamentar en base a Llei de consultes ciutadanes aprovada al 
Parlament de Catalunya o bé en base a Llei de règim de bases locals i no pas en base 
a la Carta Municipal. 

Les modificacions són, per tant, de caire jurídic i l’ampliació del nombre de signatures i 
la reducció de termini per recollir-les. Com bé ha explicat la consellera Martínez, en el 
cas d’una consulta ciutadana ve donada per aquest ajust a llei necessari, i els altres 
canvis són molt de caire tècnic i únicament volen destacar la supressió del Consell 
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Ciutadà, que certament amb el desplegament dels consells de barri va anar perdent 
força. L’òrgan per excel·lència del debat territorial és el Consell de Barri, l’òrgan de 
districte és l’Audiència Pública i per a temes sectorials tenim els òrgans pertinents. Per 
tant, trobem lògic que ara l’eliminem.       

D) PART D’IMPULS I CONTROL 
a) Proposicions 
1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC en 

què: 
• atès que en els últims mesos s’han incrementat notablement les morts 

per suïcidi dins la comunitat filipina; 
• atès que el procés de dol és un procés complicat d’afrontar i més 

després de les reiterades pèrdues; 
• atès que actualment la comunitat filipina està passant per una situació 

complicada que afecta greument la salut mental;  
• atès que les institucions han d’estar al servei de la ciutadania i que 

actualment falten recursos de salut mental degut a l’augment de casos 
de salut mental per la covid-19; 

• atès que, arran dels diversos fets succeïts tant durant la pandèmia com 
posteriorment, hi ha diverses comunitats que demanen més recursos 
per poder passar el dol i acceptar tot el que ha succeït en els últims 
mesos; 

• atès que els recursos actuals de salut mental no compten amb un 
mediador intercultural, 

proposem: 
• PRIMER.- Que el Govern del Districte es posi en contacte amb les 

entitats de la comunitat filipina per explicar els recursos existents i 
garantir que la informació arribi a totes les comunitats diverses. 

• SEGON.- Facilitar l’accés dels mediadors interculturals als recursos 
psicològics existents per tal que els usuaris puguin expressar el que 
senten en l’idioma que se sentin més còmodes. 

• TERCER.- Ampliar la plantilla de psicòlegs i mediadors interculturals 
durant el període que sigui necessari per tal d’evitar l’augment de 
casos de suïcidi i garantir l’acompanyament en els processos de dol a 
les famílies. 

• QUART.- Elaborar una campanya comunicativa i informativa de 
prevenció de suïcidis i d’acompanyament en el procés de dol. 

La presidenta informa dels temps d’intervenció: sis minuts per al proposant, en tres 
torns, i tres minuts, en dos torns, per a la resta de grups. Comunica que, en aquesta 
proposició, hi ha una intervenció del públic, de la senyora Macrina Alcedo. Tot seguit, 
dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana de Catalunya perquè exposin aquesta 
proposició. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Gràcies, presidenta. La salut mental és un tema que ens preocupa molt a tots i a totes, 
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i més després del notori empitjorament que hem passat després de les restriccions 
que estem sofrint degut a la pandèmia, i com aquestes han acabat afectant el benestar 
emocional. La sensació d’incertesa, la por, la mort de les persones estimades, la 
impossibilitat d’acomiadar-se d’elles pel covid i la distància física, la pèrdua de la feina, 
la solitud, el confinament, la convivència interrompuda i altres factors que han afectat 
sobretot les persones i famílies amb menys recursos i més vulnerables. 

El suïcidi és l’amenaça silenciosa que sobrevola en aquests moments. En aquests 
darrers mesos, la temptativa de suïcidis i la consumació d’aquests s’ha vist 
augmentada notòriament dins de la comunitat filipina. 

El procés d’adaptació emocional d’aquestes pèrdues, el dol pot tornar-se complex 
quan es tornen reiterats en el temps, competent a joves i no es tenen plans de 
coordinació i una xarxa de professionals a la qual poden recórrer.   

L’accés a l’atenció de salut mental és un dret global, públic, gratuïtat i universal. Per 
tant, no podem deixar de banda una comunitat amb una barrera lingüística i fer com si 
res estigués passant. És necessari incrementar la inversió per fomentar l’atenció 
comunitària. És necessari augmentar la plantilla de professionals de la salut mental i 
mediadors interculturals que donin suport als serveis. És necessari realitzar un 
acompanyament personalitzat. És necessari establir plans de coordinació i treball en 
xarxa amb tots els agents implicats incloent les associacions i entitats arrelades. És 
necessari implementar, avaluar i adaptar els protocols d’actuació per garantir els drets 
de les persones amb problemes de salut mental i el seu accés a recursos abans que 
sigui massa tard.  

No podem mirar més cap a un altre costat com si no anés amb nosaltres. 

Gràcies. 

La presidenta obre el torn de paraula de la resta de grups municipals.  

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Primero de todo, decir que en la primera propuesta presentada por el grupo de 
Esquerra Republicana veíamos que había una falta de diversidad en la mejora de los 
servicios relacionados con la salud mental, es decir, que creíamos que era necesario 
ampliar esta propuesta a todas las comunidades de origen diverso, haciendo especial 
atención en cada uno. 

Nuestro distrito no es un distrito cualquiera, sino que en este distrito hay diversidad 
cultural y tenemos que ser conscientes de las necesidades de todas las culturas. 
Además, según el Plan de salud mental que se presentó en el mandato pasado, ya 
contaba con unas acciones relacionadas con las culturas de origen diverso, hecho que 
considerábamos que era muy importante dado las diferencias que puede haber y 
existir entre las diferentes comunidades. También se incluían acciones y propuestas 
para garantizar los servicios necesarios y una atención accesible a todo el mundo y en 
diferentes idiomas, dado que las emociones y sentimientos son más fáciles de explicar 
en el idioma materno. 

El Gobierno ha de ser capaz de reunirse con todas las entidades que estén trabajando 
en nuestro distrito y garantizar que les llegue toda la información y recursos 
necesarios para no dejar a nadie atrás, y con herramientas y profesionales que les 
acompañen y hagan seguimiento. 
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Así que nuestro voto será en favor. 

Gracias. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

És innegable que la pandèmia de la covid-19 ha tingut una vessant social molt gran i 
que ha tingut un major impacte en els grups socioeconòmics més desafavorits. 
Podríem parlar que estem davant d’una sindèmia, perquè les condicions socials són 
determinants en el desenvolupament i propagació de la malaltia. Hi ha variables que 
determinen que una persona pugui estar amb més o menys risc de patir problemes de 
salut mental que l’aboqui al suïcidi des de les condicions residencials en què es troba, 
situació econòmica, situació laboral precària o la barrera idiomàtica, entre d’altres, com 
han comentat els meus companys.  

La pandèmia ens ha exigit uns canvis de paradigma, d’escenaris i de maneres de viure 
tan grans com la capacitat de gestió que hem hagut d’augmentar cadascú de nosaltres 
indiferentment de les nostres condicions personals. I tot això passa factura. La salut 
mental de la població és molt pitjor ara que abans de la covid i sobretot en les dones. 
Les dades ens descriuen un públic diana juvenil on incidir: els nois de tretze-catorze 
anys i les noies entre tretze-catorze i les de disset i dinou anys. Conèixer aquestes 
dades ens ha de permetre ajustar tots els programes de salut mental destinats al 
públic infantojuvenil i, òbviament, també a altres casuístiques específiques com les 
que descriu la proposició, tot i no tenir dades quantitatives. 

Em costa moltíssim argumentar aquesta proposició, perquè el tema de la salut mental 
és i ha de seguir sent una prioritat en la qual hem de treballar tots plegats i parlar amb 
rigor, més enllà de poder tenir certa sensibilitat pel tema. Hem d’escoltar i treballar 
conjuntament amb els professionals.  

Junts per Catalunya trobem molt important no segregar per nacionalitats o per l’origen 
de la persona, perquè el nostre principi és la lluita contra l’estigma i la no 
criminalització de determinats col·lectius, trencant, això sí, els tabús. 

Agrair al grup del Govern municipal la transacció feta en aquesta proposta d’acord 
globalitzant, no?, en tot cas, al conjunt de totes les nacionalitats que viuen aquí al 
districte. Estem d’acord que l’atenció a la salut mental ha de ser accessible, proactiva, 
més propera als espais on la persona se sent segura, com el mateix centre d’atenció 
primària o el seu territori, i sobretot incorporant criteris longitudinals a cada etapa del 
cicle vital. Hem de fer una aproximació diferent. Per tant, una primària més forta i 
dotada de recursos en salut mental com a via d’entrada, molt treball comunitari i la 
salut mental infantojuvenil. 

Aquí no podem fer més que agrair al centre d’atenció primària del Raval Nord que, 
juntament amb els guardians, que són aquelles persones de la comunitat filipina que, 
en coordinació amb el CAP, són els ulls preventius. Persones voluntàries que s’estan 
formant amb els professionals sanitaris per ser el suport en aquests moments delicats 
que viu la comunitat filipina. 

També agrair a les entitats Oyayi, AGAPE, Kalipi i EAMISS el seu treball comunitari en 
el nostre districte. 

I crec que aquest model utilitzat pioner per la comunitat filipina ha de servir com a 
prova per incidir igual en la resta de comunitats que conviuen al territori i que tenen 
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certes dificultats per a l’accés a la sanitat pública per diversos factors. 

Junts per Catalunya estem en aquesta lluita, des de la Generalitat l’aposta per la salut 
mental en aquesta legislatura és clara i anirà acompanyada d’un increment 
pressupostari de 80 milions d’euros d’accions concretes i adaptades a cada situació i 
amb un clar abordatge preventiu enfocat en la comunitat. Per tant, té molt de sentit 
poder tenir mediadors culturals per poder arribar a totes aquelles persones que tenen 
dificultats en la barrera idiomàtica. 

El nostre vot serà favorable. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Andrés Pérez Conte 

Sí, bé, primer de tot, agrair l’acceptació de la transacció a Esquerra. Llegiré breument, 
ràpidament, l’acord. Primer, que el Govern del Districte es posi en contacte amb les 
entitats de les diferents comunitats per explicar els recursos existents i garantir que la 
informació arribi a totes les comunitats diverses. Segon, facilitar l’accés dels 
mediadors interculturals del Districte als recursos psicològics existents per tal que els 
usuaris puguin expressar el que senten en l’idioma que se senten més còmodes. 
Tercer, instar per ampliar la plantilla de professionals de salut mental i creació de 
mediadors interculturals, adreçar recursos de salut per tal de garantir 
l’acompanyament de les persones afectades, tant la mateixa persona com el seu 
entorn proper. Quart, elaborar una campanya comunicativa i informativa de prevenció 
del suïcidi i d’acompanyament al procés del dol. I, cinc, instar per tal que els estudis 
considerin l’àmbit del procés migratori per conèixer millor la realitat present en els 
estudis…  

Bé, dir, primer de tot, d’acord amb alguns posicionaments que heu dit unes quantes 
amb relació a obrir això a tots els orígens, òbviament, i a totes les persones. Segon, 
dir, bé, efectivament, eh?, ja abans de la pandèmia el suïcidi era la primera causa de 
mortalitat entre homes joves a Catalunya. I, com heu dit totes, arran de la covid, de 
totes les problemàtiques econòmiques, residencials, sanitàries, socials, això pot 
augmentar. I, com dèieu igual, eh?, en la mateixa línia, ens enfrontem a un món cada 
cop més incert, el neoliberalisme ens porta a no saber què ens passarà demà. Fa molt 
poc sabíem que estem en nivells més baixos d’atur que abans de la pandèmia, però 
que cada dia es creen cent mil nous treballs i es destrueixen cent mil més, no? És a 
dir, la incertesa està servida. Els preus de l’habitatge són desorbitats. Totes aquestes 
situacions generen incerteses i, per tant, malestar. Gran part dels nostres problemes 
de salut mental tenen les arrels en els problemes socials, en els problemes econòmics 
i en la injustícia i desigualtat que hi ha. I per això és evident que és important 
augmentar tots els recursos possibles en la salut mental, però també garantir els drets 
laborals i l’accés a l’habitatge. 

Dir que acceptem i ens ha semblat bé, però també, bé, ens ha sorprès una mica 
algunes de les demandes, que nosaltres instarem la Generalitat que posin més 
psicòlegs als centres de salut mental d’adults i de joves, però que situem on està això. 

I, d’altra banda, dir que estem d’acord que s’han d’augmentar recursos; per això, des 
del 2016, es va generar la Taula de Salut Mental de Barcelona, que ja s’ha desplegat a 
tots els districtes, que és des d’on s’ha desenvolupat el primer Pla de salut mental de 
Barcelona 2016-2022. És el primer pla en un municipi de tot l’Estat en salut mental, 
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que s’han creat serveis com el «Consulta’m», que creiem que hem de continuar en 
aquesta línia, que es va fer també el Pla de xoc de salut mental 2020 i la prevenció del 
suïcidi. 

Bé, no em dona més temps. Gràcies. 

La presidenta dona la paraula a la senyora Macrina Alcedo.    

La Sra. Macrina Alcedo (en nom propi) 

Buenas tardes, señoras y señores. En primer lugar, doy las gracias por esta 
oportunidad de estar aquí, poder expresar los sentimientos y, sobre todo, exponer los 
problemas de la comunidad filipina que yo represento, especialmente los que viven en 
el distrito de Ciutat Vella. Mi mención especial para mi compatriota Jordi Callejo.   

Durante esta pandemia, sabemos todos que han surgido muchos problemas de los 
ciudadanos nacionales y especialmente los inmigrantes, problemas económicos, 
sociales, psicológicos y ahora se están agravando.  

Los filipinos en el Raval se dedican a la hostelería, las mujeres al servicio doméstico. 
A raíz de la pandemia, muchos están despedidos y recortan los salarios, pero trabajan 
lo mismo. Pero la gente aguanta igual esta explotación. Muchos están de baja por 
enfermedad, algunos recibiendo ERTE, pero cuando termine el ERTE, ¿qué va a 
pasar? 

¿Por qué aguantan esa explotación? Sin trabajo, familias con hijos y padres a su 
cargo, familias en el país de origen esperando la ayuda que les manden, no pueden 
sobrevivir. Además, no pueden pagar las necesidades básicas como vivienda, 
alimentación, educación y muchas cosas más de la familia. La verdad, en la 
comunidad filipina, con estos problemas, hay aumento de desesperación, tristeza y 
sobre todo depresión, y llevando a suicidios. En dos meses, tenemos tres casos de 
suicidio en la comunidad, y está situación se está agravando, o en aumento, si no 
buscamos una solución. 

Hay muchos también que tienen vergüenza de decir la situación de la familia o de la 
persona que vive con ellos. Por favor, ayudarnos a paliar este problema. Miren por 
delante y alrededor, no es problema solamente para la comunidad filipina, sino para 
todos los ciudadanos que están sufriendo el efecto de la pandemia. Está en vuestras 
manos ayudar a la gente. 

Muchísimas gracias y buenas tardes. Y Dios os bendiga. 

La presidenta li agraeix la intervenció i, tot seguit, dona de nou la paraula al Grup 
Municipal d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Vull donar les gràcies a tots els partits que heu donat suport a aquesta proposició. Una 
bona salut mental és el primer pas per poder disposar d’un benestar físic, mental i 
social i és l’antesala al benestar emocional. És ben sabut que el nombre de suïcidis ha 
augmentat notòriament en tota la província de Barcelona. Tenim una doble 
responsabilitat en el nostre districte per la complexitat que suposa tenir persones 
d’origen divers amb barreres lingüístiques i processos de dol diferents a nivell cultural. 

Gràcies. 
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La presidenta dona la paraula al conseller de Ciutadans. 

El Sr. El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gracias, Macrina, por la presentación, por los comentarios que has hecho y gracias 
por visibilizar la comunidad filipina. 

Gracias. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Vull donar les gràcies al senyor Malapitan, tito Ben Castillo, a la tita Fe Alma, a la 
cònsol Rona, al padre Miguel per haver-nos acompanyat aquesta tarda en la cerca de 
solucions a una problemàtica latent i en especial a la tita Macrina per haver intervingut. 

Gràcies.  

Aquesta proposició ha estat aprovada per unanimitat. 

2.  Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans en 
què: 
• degut a les queixes presentades per les persones que viuen en l’immoble 

situat al carrer Nou de la Rambla, 39-43, que gestiona l’IMHAB, 
• donat que aquest edifici presenta diferents deficiències, existeixen 

diferents conflictes que generen una situació insostenible per a les 
persones que viuen en aquest edifici, 

proposem que el Govern municipal conjuntament amb l’Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, 
• creï mecanismes més àgils per tal que les persones que viuen en l’edifici 

de Nou de la Rambla, 39-43 puguin presentar queixes, reclamacions de 
manera senzilla i ràpida, ja que en aquest edifici hi viuen persones grans; 

• que s’estableixi un contacte permanent amb les persones que viuen en 
aquest edifici per conèixer el que passa a la finca; 

• que es resolgui de manera immediata la manca de neteja, es millori el 
manteniment d’aquesta i s’acabi amb la inseguretat que perceben les 
persones que viuen a la finca. 

La presidenta comenta que, per fer les intervencions, es poden treure la mascareta 
per facilitar més la comprensió. Tot seguit, dona la paraula al Grup Municipal de 
Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez  

Gràcies, presidenta. Primer de tot, agrair a les veïnes que viuen en aquest edifici que 
sempre estiguin disposades a explicar la situació que viuen i que siguin les grans 
lluitadores d’aquest habitatge per aconseguir viure segures i tranquil·les a casa seva. 

Avui presentem aquesta proposta per ajudar totes les persones que viuen a l’edifici de 
titularitat municipal que es troba en el Raval al carrer Nou de la Rambla, 39-43. 
Aquestes veïnes, perquè generalment són dones les que viuen en aquest edifici, estan 
fent de policies, de mediadores, de conserges, de lampistes, de tot. Per què? Perquè 
l’IMHAB (Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona) no fa la seva 
feina. Les veïnes tenen més força de voluntat i ganes que les coses canviïn que les 
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ganes que té aquest gran forat negre que se li diu gestió de les propietats municipals 
per part de l’IMHAB. 

Fa unes setmanes vam poder fer una visita exhaustiva a tot l’edifici, un edifici que té 
moltes deficiències, aigua, llum punxada, falta de neteja, falta de convivència, sense 
llum a les escales, els ascensors no funcionen i un llarg etcètera. Durant la visita ens 
van ensenyar totes les queixes presentades des del 2019, ho repeteixo, 2019. La 
situació d’aquest edifici s’ha descontrolat, no hi ha convivència, falta de respecte, 
descontrol a l’escala, un lloc que s’ha convertit en un mal son per a les persones que 
hi viuen. Aquest edifici de titularitat municipal –ho repeteixo, municipal– no es troba en 
bones condicions. No és el primer edifici i tampoc l’últim. Persones que viuen de 
lloguer i que no tenen les condicions més òptimes per poder viure i que, a més, es 
troben en un moment d’angoixa i l’Administració que hauria de vetllar no se n’ocupa.  

Les veïnes d’aquest edifici estan cansades i molt enfadades amb el Govern municipal i 
amb l’IMHAB, perquè cada vegada que passa alguna cosa en l’edifici, es trenca la llum 
a les zones comunes, es trenca l’ascensor o qualsevol altra cosa, és una odissea que 
s’arregli. Com és possible que en un edifici municipal costi tant arreglar una cosa? És 
molt greu –molt greu– que aquestes dones hagin de presentar les queixes i ningú els 
doni una resposta clara, i en molts casos tardin molts mesos, inclús un any, a reparar 
una cosa que podria arreglar-se en un tres i no-res.  

No m’estendré més en les queixes, perquè, si no, només parlaríem d’aquests 
problemes, de les queixes, de la manca d’empatia i de la deixadesa de l’IMHAB en 
aquest edifici. 

Per això i a petició d’aquestes veïnes fem la següent proposta: que el Govern 
municipal, juntament amb l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de 
Barcelona, u, creï mecanismes més àgils perquè les persones que viuen en l’edifici 
Nou de la Rambla, 39-43, puguin presentar queixes, reclamacions de manera senzilla i 
ràpida, ja que en aquest edifici viuen persones majors; que s’estableixi un contacte 
permanent amb les persones que viuen en aquest edifici per conèixer què està 
passant en tot moment a la finca; que es resolgui de manera immediata la falta de 
neteja, es millori el manteniment d’aquesta i que s’acabi amb la inseguretat que 
perceben les persones que viuen a la finca. 

La presidenta li agraeix la intervenció i obre el torn de la resta de grups municipals.   

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Una vegada més es porta a plenari l’estat d’una finca municipal de la qual sou 
responsables del seu manteniment i estat. Una vegada més no es té en compte el 
benestar dels nostres veïns i veïnes. Les finques municipals de Ciutat Vella estan en 
declivi. Ja n’hi ha prou. 

No ens cansarem de repetir-ho, el dret a l’habitatge no rau només a tenir quatre parets 
i un sostre, rau a tenir un espai segur amb els serveis mínims per poder viure. Tenir 
una casa en condicions t’ha de poder dignificar. No pot ser que els veïns i veïnes hagin 
de gairebé suplicar i demanar mil i una vegades per una cosa que els correspon. No 
pot ser que demanin i demanin i a sobre es quedin amb la incertesa davant de les 
seves peticions, sense saber si se solucionaran o saber quan seran efectives, si 
s’hauran d’esperar una setmana o potser mesos. És inhumà, igual que ho és deixar 
fora les persones grans del sistema, no poder saber utilitzar un ordinador per poder fer 
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les peticions. 

Per tot això, votarem a favor. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Com bé tots sabeu, l’IMHAB és l’ens que gestiona l’habitatge a Barcelona; també tots 
sabem que disposar d’un habitatge digne és un dret bàsic en una societat justa. 
L’habitatge sempre és i serà un problema a resoldre per totes les formacions 
polítiques, siguin del color que siguin, que estiguin al capdavant de les 
administracions.  

És imprescindible que els organismes públics portin a terme polítiques per defensar 
aquest dret fonamental. Per dur a terme aquestes polítiques, és molt necessària la 
figura de l’IMHAB, però els veïns i veïnes que han de bregar amb aquesta institució 
troben que és un forat negre en el qual se’ls fa difícil la comunicació, la tramitació i 
l’execució de les seves demandes. 

Què és el que passa quan, a més de passar per un procés difícil per aconseguir un 
habitatge digne, et trobes a l’abandonament més absolut de tot allò que envolta la 
porta del teu habitatge per part de l’Ajuntament. 

En el cas de les veïnes, com la Maria, la Jana i la Mercedes, noms ficticis totalment, 
que viuen atemorides per l’entorn dins la seva pròpia comunitat de veïns del carrer 
Nou de la Rambla, crec que els dos partits que han parlat fins ara, inclosa jo, hem 
estat presents, hem pogut estar en aquest immoble, i suposo que haurem escoltat els 
relats d’aquestes veïnes, que tots eren igual, d’avançada edat, i eren esfereïdors. Com 
podem permetre que les que podrien ser les nostres àvies visquin en lamentables 
circumstàncies. Elles hi viuen i estan vigilades. Jo que només he estat un parell de 
vegades em vaig sentir amenaçada per alguna persona que està ocupant algun 
immoble. Només entrar a l’edifici –i això ho han comentat també els meus companys– 
et trobes la deixadesa més absoluta: regalimades de pixums, excrements d’ésser 
humà, dels dos ascensors la majoria dels dies un espatllat, brutícia allà on miraves, 
una pell de plàtan en avançat estat de descomposició era la decoració de l’escala, 
andròmines i ferralles en el replà dels pisos ocupats il·legalment, comptadors de 
subministraments manipulats, deixalles i restes d’objectes personals abandonats per 
gent que dorm a l’escala.  

Trobem inadmissible que passin aquestes coses en un edifici de propietat municipal i 
que la gestió de coses tan quotidianes com la neteja sigui nul·la. També trobem 
inadmissible que no s’inverteixi suficientment en edificis municipals on hi viu gent, 
molts d’ells en risc d’exclusió social, i que sí que s’inverteixi en edificis municipals que 
no són habitatge. 

Vosaltres veníeu a consolidar el canvi dins de l’Administració i, com us he dit abans, 
només heu canviat el vostre espai per fer-lo molt més confortable. 

Junts per Catalunya votarem a favor d’aquesta proposta, perquè pensem, com ha dit 
el company d’Esquerra Republicana, que un habitatge digne va més enllà de les 
quatre parets de casa nostra, que l’habitatge de les zones comunes i l’entorn ha de 
ser un lloc digne i segur per a totes les veïnes i veïns del nostre districte.   
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La presidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies, presidenta. Bé, per endavant, comprometre’ns o em comprometo jo 
personalment a fer una visita a les veïnes de la finca. De fet, el mandat passat ja vam 
estar en contacte amb elles; aquest mandat, també, en alguns moments previs. Però 
lamentem que la situació hagi empitjorat i, en aquest sentit, també, doncs, bé, agrair 
la proposició, que vagi per endavant que hi votarem a favor. 

Pel que fa als usuaris de part pública, les veïnes d’habitatges públics, recentment, 
des de l’IMHAB, s’ha ampliat el servei d’atenció afegint atenció telefònica demanant 
cita a través del 010 i s’ha millorat aquest servei d’incidències tècniques i de 
manteniment als edificis dels habitatges, reforçant també l’equip, fent-lo més gran, 
professionalitzant-lo i ampliant l’horari, vale? Ara tenim també un telèfon 
d’emergències i urgències vint-i-quatre hores 365 dies. Aquest canvi és recent, però 
ja s’ha incorporat i, evidentment, així li transmetrem a les veïnes, en el cas que no els 
hagi arribat. També, evidentment, s’ha incorporat l’opció de fer aquestes 
comunicacions per correu i, a partir d’ara, a través d’aquests canals també es realitza 
l’atenció d’incidències d’altres tipus com, per exemple, ocupacions delinqüencials i 
altres tipus de situacions i peticions de neteja i desinfecció. 

Pel que fa a la neteja comunitària, continuem prestant serveis setmanals. Pel que 
dieu, això sembla que no està funcionant del tot, però s’estan produint, amb reforç un 
cop al mes per netejar vidres, finestres, semestralment desinfectacions, etcètera. 

A totes aquestes actuacions també s’hi sumen actuacions extraordinàries en cas que 
es considerin necessàries. I, en aquest sentit, també ens comprometrem a fer el 
seguiment de les incidències que hi hagin i el compliment d’aquestes accions. 

I m’avanço a la proposició següent, perquè, pel que fa a la millora d’inseguretat i 
establir també una interlocució més regular, s’està treballant ja fa setmanes en la 
incorporació d’un servei de consergeria, ara mateix serà temporal, avaluarem com 
funciona i valorarem el seu seguiment, que realitzarà les funcions de control de 
moviments de la finca, interlocució directa amb les veïnes i intentarem activar aquest 
servei abans de finalitzar l’any. 

La presidenta dona la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, agrair el vot favorable de tots els grups. Jo crec que, amb aquestes propostes, 
veiem el consens que podem tenir en una situació tan complexa i tan concreta com 
és l’edifici de Nou de la Rambla, 39-43. Farem seguiment, no només vostès, sinó que 
el farem tots nosaltres, perquè crec que és insostenible viure en aquestes condicions 
en l’edifici. 

Ja una vegada a la setmana, el dijous, si no m’equivoco, van a fer neteja, i netejar o 
passar l’escombra només per un replà no és netejar.  

Agafo el seu compromís de fer una visita, informaré les veïnes, que estaran 
encantades que tornin a visitar l’edifici, però, clar, després de tants mesos, de tants 
anys d’aquesta situació estan una miqueta cansades i avorrides que ningú les escolti.  

Sap el que passa? Que quan l’IMHAB envia una carta, que li faré arribar, no es 
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preocupi, li faré arribar, on posa que si tenen algun problema truquin al 092, és una 
mica esgarrifós, tenint en compte que el 092 fa molts mesos que no funciona. Quan 
parlen de les normes de convivència, si no hi ha convivència i les persones que hi 
viuen no volen convivència, és perdre diners en papers que no serviran de res. Dir 
que els llogaters s’han de fer responsables de les despeses supèrflues que puguin 
tenir degut a una situació que no depèn d’ells, que s’apagui la llum i que hagin de 
posar diners els llogaters és una miqueta surrealista. 

La veritat és que –i més enllà de la proposta, que està aprovada per unanimitat– 
haurien de revisar les cartes que s’envien des de la institució pública de l’IMHAB 
perquè fa vergonya que les veïnes rebin aquestes cartes que no són ni curoses i, a 
més, no estan signades per cap persona responsable ni de l’Administració ni de la 
institució. Aquí dir, i crec que és important, tenim un problema molt gran amb tots 
aquests habitatges on la gent gran són els llogaters i és que tenen molt poc accés a 
les noves tecnologies, amb la qual cosa tot el que s’hagi de fer s’hauria de fer de 
manera molt més presencial, molt més pràctica i molt més àgil. Així que repeteixo el 
compromís de seguir investigant i fer seguiment d’aquest edifici. 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya. 

El Sr. Jordi Callejo Moya 

Portem temps que estan avisats, que Esquerra va portar-ho a Casa Gran i que 
encara no han anat. A què esperen? A paraules maques? 

La presidenta dona la paraula a la consellera Martínez. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Sí, recollir tots els comentaris que ha fet la senyora Barea i que, evidentment, 
revisarem també aquesta documentació, els protocols, el tipus de resposta i el tipus 
d’atenció. També comentar que, en la línia del tipus d’atenció, estem totalment 
d’acord, pensen que aquest nou sistema telefònic va en la línia també de facilitar 
aquesta atenció, perquè entenem, no?, que la tecnologia ja no té tanta bretxa digital, 
igualment, evidentment, doncs, els canals presencials existeixen, però que no sempre 
són amables.  

I al conseller d’Esquerra, ja he dit que tot això s’ha fet fa setmanes, que hem millorat 
el servei i que el conserge fa temps que s’està treballant i que l’implementarem abans 
de finals d’any, no hem reaccionat a aquesta «propo».   

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Només agrair a totes les veïnes, una altra vegada, la facilitat de fer la nostra feina, 
que ens diguin el que volen exactament i com ho volen. I sobretot, i els ho torno a 
demanar, si us plau, revisin les cartes que s’envien des de l’Administració pública 
perquè em sembla bastant greu. I aquí només recordar que no és l’únic edifici que 
està en males condicions, tenim Lancaster, Robador i altres edificis i haurien de fer 
una miqueta de seguiment, tenint en compte que en el segon plenari d’aquest mandat 
nosaltres, el Grup de Ciutadans, vam portar una proposta per revisar tot el que 
quedava per fer. Així que a disposició per seguir treballant. 
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Aquesta proposta s’ha aprovat per unanimitat.  

3.  Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat en què: 
• atès que en el districte de Ciutat Vella hi ha diversos edificis de l’Institut 

Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona; 
• atès que en aquests edificis viu molta gent gran; 
• atès que és necessari oferir serveis comunitaris que afavoreixin un 

envelliment actiu, saludable i dins del propi domicili, fins que sigui 
possible; 

• atès que alguns edificis ja disposen d’espai de consergeria, tot i que en 
molt mal estat, 

proposem que el Districte de Ciutat Vella en col·laboració amb els 
departaments pertinents, com Barcelona Activa, impulsi un pla d’ocupació 
destinat a la formació i contractació, per part de l’Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, de persones amb tasca de conserges 
als edificis de l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona. 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, presidenta. Vagi per endavant que aquesta proposta, prosperi o no, amb 
l’espòiler, com bé ha dit la senyora presidenta, ens trobarem satisfets per la millora en 
la vida de totes aquestes veïnes i veïns que viuen en edificis gestionats per l’IMHAB. 

Emmirallant-nos una miqueta en la mesura de govern «Ciutat Vella davant la crisi 
produïda per la covid-19», debatuda en el Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella 
l’octubre del 2020, on un dels eixos d’actuació era treballar cap a un model econòmic 
més resilient creant ocupació de qualitat, una mesura de govern on es parlava de la 
necessitat de crear recursos específics per fer front a les necessitats urgents posant 
en marxa noves accions que ens ajudin a restablir econòmicament les famílies del 
districte, en la mesura de govern existia un punt que deia «reforçar el servei de neteja i 
desinfecció mitjançant plans d’ocupació a partir d’un llistat de punts específics per 
barris per tal que els veïns i les veïnes puguin gaudir dels carrers i les places del 
districte».   

Doncs, Junts per Catalunya té la intenció d’ampliar i explotar aquesta eina dels plans 
d’ocupació dotant-los d’un ventall més ampli. Estarem d’acord que no tota la ciutadania 
té l’empoderament de liderar un projecte econòmic propi, no tothom té accés al mercat 
laboral d’una manera àgil i fluida i no tothom té les capacitats autònomes suficients per 
introduir-se al mercat laboral després de cert temps en la seva pròpia roda de hàmster. 

Un districte amb un elevat índex d’aturats i un baix índex de la renda familiar ens 
demostra una gran desigualtat en termes econòmics respecte a altres districtes de la 
ciutat. Per tant, hem de ser capaços de poder servir a la ciutadania. A Ciutat Vella 
tenim 1.942 habitatges públics de lloguer, això suposa un 25% del parc en el conjunt 
de la ciutat. I, com ha argumentat la consellera Barea en la seva proposta, aquests 
habitatges públics de lloguer, alguns concentrats en finques, que no cal donar adreces 
per protegir les ocupacions delictives, són habitatges on generalment es concentra 
gran part de la nostra gent d’avançada edat autònoma que no requereix cap tipus de 
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servei adreçat per la seva condició de vellesa.   

Així, doncs, per una banda, ens trobem amb l’oferta de tenir un gran nombre de veïns i 
veïnes en situació d’atur i, per altra banda, ens trobem amb la demanda d’aquestes 
finques de propietat municipal on hi ha la necessitat d’un servei de consergeria que 
mantindria unes tasques imprescindibles que majoritàriament, avui en dia, han de fer 
els mateixos veïns i veïnes en condicions molt rudimentàries.  

Junts per Catalunya creiem en el foment de l’ocupació, en fomentar una ocupació 
diversificada en els diferents serveis que pugui necessitar la ciutadania i, alhora, que 
aquesta ocupació sigui un punt de partida al mercat laboral de moltes persones que 
han sortit del sistema per diverses circumstàncies.  

Junts per Catalunya fem aquesta proposta perquè el Districte de Ciutat Vella, amb 
col·laboració amb els departaments pertinents, com el cas de Barcelona Activa, 
impulsi un pla d’ocupació destinat a la formació i contractació per part de l’IMHAB per 
a persones amb tasca de conserges als edificis municipals. 

La presidenta obre el torn de paraula de la resta de grups municipals.     

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bona tarda. Bé, la proposició que fa avui el Grup Municipal de Junts per Catalunya 
considerem que és una gran oportunitat que s’ha d’aprofitar, ja que actualment pocs 
edificis de Ciutat Vella tenen conserge, però sí que tenen alguns consergeria, com bé 
s’ha dit a l’edifici del carrer Nou de la Rambla, 39-43. I, en aquest cas, específicament 
a Nou de la Rambla, considerem que és molt important tenir conserge, ja no només 
per tot el que ha dit la senyora Barea, sinó perquè la ubicació en què es troba també 
és bastant complexa, amb situacions de carrers conflictius on hi ha situacions que 
provoquen inseguretat per a les persones de l’entorn i, a més, tenint en compte que 
són persones d’edat avançada, doncs, creiem que és encara més important. 

És molt important també que seguim treballant per tots aquells que ho van fer un dia 
per nosaltres, la gent gran mereix poder envellir de manera digna i nosaltres hem 
d’intentar fer tot el possible i trobar totes les facilitats possibles perquè aquestes 
persones puguin envellir amb totes les comoditats possibles, amb tots els drets 
garantits. I considerem que aquesta és una gran oportunitat per tornar tot allò que 
aquestes persones han fet per nosaltres i han treballat per nosaltres perquè les 
generacions d’avui en dia puguem estar on estem ara.   

També considerem que és una oportunitat molt gran, perquè actualment hi ha una taxa 
d’atur a la ciutat de Barcelona elevada i si parlem d’atur juvenil, més elevada encara. 

Per això creiem que aquesta és la segona oportunitat per a aquesta proposta per tal 
de crear llocs de treball estables, no precaris i potenciant els llocs de treball per als 
joves i les joves de la ciutat. 

I per tot això i molt més, votarem a favor de la proposició que fa Junts per Catalunya. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Anteriormente hemos hablado de vivienda y ahora hablamos de planes de ocupación 
para mejorar la situación que se vive en las viviendas de propiedad municipal y/o 
gestión municipal. 

La propuesta que presenta hoy Junts per Cat creemos que es una propuesta muy 
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buena, es una medida muy buena y necesaria. El Gobierno ha de impulsar planes de 
ocupación para mejorar el mundo laboral y el empleo en nuestra ciudad. Para eso 
tenemos Barcelona Activa, que debe trabajar en pro de la ciudadanía y para crear 
ocupación de calidad.  

Esta propuesta es una buena medida no solo para crear otros tipos de trabajo y así 
intentamos resolver dos problemas: el empleo y la situación que hemos descrito 
anteriormente en nuestra propuesta que presentó nuestra compañera Julia. 

Sabemos que en los edificios donde viven personas mayores es muy importante 
darles todas las herramientas y todas las facilidades para ayudarles y que puedan 
disfrutar de la vida sin preocupación y estar tranquilos como en sus propias casas. 

Así que votaremos a favor. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Natalia Rodríguez Martínez 

Bé, jo crec que, més o menys, ja m’he avançat en la proposició anterior, votem a favor 
i ens comprometem a estudiar conjuntament amb l’IMHAB aquesta proposició i 
recolzar les mesures que es decideixin al respecte. En aquest sentit, només fer com el 
comentari que la triangulació, no?, entre Barcelona Activa, IMHAB, Districte, etcètera, 
bé, l’hem de treballar, vale? Agafem la proposta, l’estudiem i treballem en aquesta 
línia.  

Només, bé, fer notar que l’IMHAB ja disposa de servei de consergeria en algunes 
promocions d’habitatges, concretament i habitualment es tracta d’habitatges o 
promocions dotacionals i orientades a gent gran, o sigui que específicament el 
plantejament que s’està plantejament avui ja es té en compte; efectivament, no totes 
les finques ho tenen i, bé, treballarem en aquest sentit. 

I, bé, res, pel que fa a casos concrets, com Nou de la Rambla, doncs, en aquest 
habitatge i tenint en compte també l’alt percentatge de veïnes que també són persones 
majors, doncs, ja estem treballant en mesures que van en aquesta línia.  

La presidenta dona de nou la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Agrair-vos a tots els grups que hagueu trobat que era una iniciativa força encertada i 
ben valorada. Després m’agradaria també posar en valor que la dignificació de la 
persona també passa no només per tenir una feina, sinó per tenir una feina on estigui 
segur, que t’agradi, i trobo que un pla d’ocupació en consergeria també per a aquest 
perfil de persones que s’adrecen…, la sociabilització és molt positiva i és per això que, 
sí, és veritat que va ser veient l’edifici de Nou de la Rambla i veient la consergeria, 
que, bé, necessita una reforma, va ser quan ens vam il·luminar, però, bé, això també 
serveix, i ho torno a dir, no vull dir finques perquè no siguin susceptibles a coses que 
no han de ser, però sí que és molt necessari en moltes altres finques. I per això creiem 
que fèiem bé portant aquesta iniciativa. 

Aquesta proposta ha estat aprovada per unanimitat. 

b) PRECS 

4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC en què: 
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• atesa la degradació constant del patrimoni històric de la nostra ciutat, 
• atès que el districte de Ciutat Vella conserva gran part de les muralles i 

baluards de Barcelona, 
• atès que aquest patrimoni està malmès per l’incivisme, 
• atès que hi ha una acumulació de brossa i continues plagues de 

paneroles i rates, 
• atès que hem de conservar i mantenir el patrimoni i la història de la 

nostra ciutat amb dignitat, 
demanem que el Govern de Districte dugui a terme un seguit d’accions de 
neteja a tot el traçat de les diferents muralles que hi ha als nostres barris i 
que realitzi actuacions periòdiques per a vetllar per la preservació de la 
dignitat dels monuments i dels elements explicatius que en formen part. 

La presidenta informa dels temps d’intervenció per als precs: dos minuts per al grup 
proposant i dos minuts per a la resposta del Govern. Tot seguit, dona la paraula al 
Grup Municipal d’Esquerra Republicana perquè formuli el prec. 

El Sr. Jaume Tomillero Cabot 

Les muralles de Barcelona van ser derrocades en el segle XIX, encara i 
l’enderrocament són diversos els vestigis d’aquestes construccions que han perdurat 
fins als nostres dies, alguns exemples serien la muralla de la plaça dels Traginers, la 
del carrer Tapineria, la de la plaça de Ramon Berenguer el Gran o el portat del Bisbe, 
totes aquestes romanes, i les gòtiques de les Drassanes i el Baluard del Migdia, entre 
altres. 

Doncs, bé, algunes d’aquestes restes històriques es veuen en un lamentable estat de 
conservació, atenció i custòdia. Tot el patrimoni del nostre districte està molt maltractat 
per l’actitud desconsiderada dels visitants i vianants. És necessari prendre mesures 
proactives per intentar evitar l’acumulació de porqueria i brutícia que llancen els 
incívics en aquests espais memorables. És una vergonya l’actitud vandàlica de qui 
agredeix el nostre patrimoni, però també és culpa nostra que això passi. S’hauria 
d’habilitar un sistema de seguiment de l’estat dels conjunts arqueològics per preservar 
la viabilitat de la seva visita en condicions i hauria d’existir a Ciutat Vella una brigada 
especialitzada a tindre en compte la neteja del nostre patrimoni. No diu gaire a favor 
de la nostra estima a la Ciutat Comtal si no la cuidem com es mereix.  

Per aquest motiu els fem aquest prec. 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Gràcies, presidenta. Bona nit a tothom. Com no podia ser d’una altra manera, 
acceptem el prec. Des de l’Agència de Salut Pública de Barcelona i, en concret, des 
del Servei de Vigilància i Control de Plagues Urbanes es porten a terme diferents 
programes i actuacions destinats a protegir la salut de la població davant els possibles 
efectes perjudicials que determinades espècies poden ocasionar, entre elles les rates. 

La metodologia en la qual es basen les actuacions és el control integral, el principi 
bàsic d’aquesta metodologia és controlar les plagues amb el mínim impacte per a les 
persones i el medi ambient. En l’elaboració del pla d’actuació es tenen en compte 
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sempre totes les mesures de control possible i es trien aquelles que millor s’adeqüen 
al cas concret. Totes les comunicacions relacionades amb les presències de plagues i, 
en concret, les rates a la via pública o xarxa de clavegueram pública s’atenen 
mitjançant el contacte directe amb el ciutadà i una inspecció a la zona afectada. En la 
inspecció es determina i concreta la base i les característiques de la infestació així 
com la zona. En funció dels resultats, es dissenya un pla d’actuació amb l’estratègia de 
control que més s’adequa a la situació per incloure mesures de tipus correctiu que 
incideixen en els factors que afavoreixen la presència de plagues.  

Quant a les actuacions de controls de múrids, actualment hi han actuacions 
engegades al clavegueram del carrer Pont d’Or, amb un total de quatre punts de 
control al llarg d’aquest carrer. Les actuacions es van iniciar el 25 d’octubre arran 
d’una incidència ciutadana. I també cal tenir en compte que, recentment, s’han 
finalitzat les actuacions de control a superfícies ubicades als parterres del fossar del 
carrer Subtinent Navarro; deu punts de control instal·lats des del 15 de setembre fins 
al 15 de novembre, per falta d’activitat a la zona afectada. 

Pel que fa a les actuacions de paneroles i altres plagues, actualment només hi ha una 
activitat a través de l’arribada d’una incidència ciutadana l’agost d’aquest any, amb una 
actuació de subsol per al control de paneroles situat a l’avinguda de la Catedral. 

Les dades que podem donar són el tractament d’escombrada de manteniment es fa 
diari, matí, tarda i nit; escombrada manual al matí, equip polivalent divendres, 
dissabtes i diumenges al matí i divendres i dissabtes amb presència de Guàrdia 
Urbana; recollida de xeringues cada dia matí divendres, dissabtes amb presència de 
Guàrdia Urbana; recollida de [2.17.41##] diari i a la tarda, i el reg al mig de vials es fa 
els diumenges i a la nit.   

La presidenta dona de nou la paraula al conseller Tomillero. 

El Sr. Jaume Tomillero Cabot 

Gràcies per acceptar el prec que avui els proposem. De totes maneres, el Baluard del 
Migdia, per exemple, està molt brut i té de tot aquell espai tan important per a la nostra 
història. 

Creiem que protegir el nostre passat ens ajudarà a conservar el present i millorarà el 
futur i aprendre del que van fer els avantpassats ens permetrà aprendre el que podem 
fer en un futur. 

Moltes gràcies per haver acceptat el prec. 

Aquest prec ha estat acceptat. 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans en què: 
• degut a la falta d’espais segurs on poder realitzar practiques esportives 

en el districte de Ciutat Vella, 
• donat que en el districte hi ha dones de diferents orígens i de cultures 

diverses que no se senten segures realitzant activitats esportives en 
grans grups, 

instem el Govern municipal que treballi conjuntament amb tots els centres 
esportius municipals per establir activitats esportives segures per a les 
dones i que constin com a activitats de promoció esportiva. 
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La presidenta comunica que en aquest prec hi ha dues intervencions telemàtiques, 
que intervindran després del primer torn de paraules. Tot seguit, dona la paraula al 
Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidenta. Bien, el ruego que vamos a hacer esta noche acerca del deporte 
femenino o el deporte que quieren hacer las mujeres viene dado por la petición que 
nos hacen dos vecinas del distrito, Nasra y Memuna, si no he dicho mal los nombres. 
Creo que es necesario encontrar espacios de trabajo donde las mujeres se sientan 
seguras, como ha hecho Can Ricart y Colom, en este caso, y sobre todo que, por 
medidas económicas o por situación económica difícil, no tengan que dejar de hacer 
esas actividades deportivas. Así que un poco, dado el Consell d’Equipaments que 
tuvimos hace unos meses, que ya lo propuse, creo que era una buena iniciativa y que 
ellas mismas puedan hablar y puedan pedir al Gobierno exactamente lo que quieren.  

La presidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Aída San José Rilova 

Hola, buenas tardes. El equipo de Gobierno, desde una mirada feminista intercultural, 
pensamos que, efectivamente, es más que necesario que haya y se promuevan 
actividades deportivas seguras para las mujeres. Además, pensamos que hace falta 
desarrollar estrategias para impulsar que estas consten como promoción deportiva. 

Por eso, de hecho, en el marco de la medida de gobierno de Ciutat Vella frente a la 
crisis de la covid-19, una de las líneas planteadas fue impulsar el Plan de dinamización 
de las pistas deportivas del distrito desde la perspectiva de género con un abordaje 
interseccional. Las acciones que se promovieron y que ya se están trabajando de 
forma efectiva son promover las reservas no mixtas de las pistas, ejecutar una 
dinamización de deporte para mujeres, organización de actividades de deportes 
mixtos, realización de actividades de mujeres adultas, incluir el baile en la oferta 
deportiva y promover la participación femenina en toda su diversidad. 

La valoración del deporte desde una mirada feminista la trabajamos también desde el 
ámbito urbanístico, la formación, el trabajo comunitario y la visualización. 

Por otro lado, con relación a los centros municipales deportivos del Instituto Barcelona 
de Deporte, también hay recorrido por hacer, como, por ejemplo, en Frontó Colom se 
ofrecen actividades de medio acuático para mujeres y parte de estas actividades están 
pensadas desde una tarificación social y con el objetivo de facilitar la barrera de 
acceso económico de las mujeres interesadas. 

También es necesario recordar que, desde el ámbito político, no tenemos incidencia 
directa sobre la programación, ya que son concesiones de servicio que se definen a 
través de los pliegos de programación.  

Nos consta que durante los últimos años ya se ha trabajado en esta línea. En este 
sentido, nos emplazamos a revisar conjuntamente con el IBE las propias 
convocatorias y las concesiones y, a la vez, trabajado también con los centros 
deportivos. 

Por este motivo, aceptamos el prec, porque pensamos que hemos de seguir 
trabajando en esta línea para ampliar los espacios seguros para mujeres de diversos 
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orígenes que puedan disfrutar de la práctica del deporte. 

La presidenta dona la paraula a la senyora Nasra Zafar. Com que no es connecta, 
dona la paraula a la senyora Memuna Batul. 

La Sra. Memuna Batul (en nom propi) 

Gracias, presidenta. Buenas noches a todos. Barcelona es una ciudad llena de 
diversidad cultural donde la comunidad pakistaní es una de las más destacadas. Creo 
que para las mujeres pakistanís sería una buena alegría realizar actividades físicas 
para cuidar la salud, además de que hay gente que no puede permitirse pagar el coste 
de gimnasios y otras actividades. Es importante crear plataformas que promuevan el 
deporte para mejorar el diálogo intercultural entre la sociedad en general. 

Gracias.    

La presidenta dona la paraula a la senyora Nasra Zafar.     

La Sra. Nasra Zafar (en nom propi) 

Hola, buenas noches. Gracias, presidenta. Soy la Nasra Zafar y llevo mucho tiempo 
aquí en Barcelona y he participado en muchas actividades y he trabajado mucho para 
mujeres y siempre yo veo que nosotros no tenemos ningún espacio donde podemos ir 
a hacer diferentes actividades deportivas y nosotros como que nuestras mujeres 
nunca tenemos oportunidades para participar en alguna actividad de deporte. Por eso 
creo que nuestra comunidad o nuestra comunidad de mujeres necesitamos un espacio 
donde podamos hacer deportes, algunas actividades de deporte, yo creo que es muy 
importante para la salud y para nuestra salud mental y para nuestras mujeres. Bueno, 
para nosotros. Entonces, yo creo que necesitamos un espacio, por favor, que hagáis 
algo, que podamos hacer algunas diferentes actividades y participamos. 

Gracias. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias. Primero, dar otra vez las gracias a Nasra i a Memuna, porque creo que ellas 
han definido exactamente lo que necesitan, lo que quieren y lo que el Distrito debería 
ofrecerles.  

El pliego de contratación o de gestión de un equipamiento puede variar siempre que 
se quiera, siempre que el Gobierno necesite o considere que puede ampliar esa 
promoción deportiva. De hecho, cada Consell d’Equipaments podemos variar y se 
puede encontrar dinero suficiente. Aquí sí que pido que no solo sea en las pistas 
deportivas, que actualmente en el distrito tenemos muy poquitas y están 
sobresaturadas, y que se hagan esos deportes más allá del yoga, el pilates o el baile, 
hay muchas actividades como futbol, como básquet y otras tantas actividades que 
ellas consideren que sean buenas para ellas. No olvidemos que también, dependiendo 
de la edad que se tenga, se querrá hacer un deporte o se querrá hacer otro. Pero sí 
que tenemos que trabajar conjuntamente para que ellas, para que nosotras nos 
sintamos seguras haciendo deporte en aquellos espacios y con aquellos 
equipamientos que deberíamos ofrecer a toda la ciudadanía. 

Así que muchas gracias por la aceptación. Y, Memuna y Nasra, estaremos pendientes 
de que el Gobierno siga y lleve a cabo esta propuesta.    
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Aquest prec ha estat acceptat. 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans en què: 
• donat que la il·luminació dels carrers és un element per a disminuir la 

percepció d’inseguretat a l’espai públic, 
• donat que fa uns mesos es va presentar un informe sobre la situació de 

la il·luminació de Ciutat Vella, 
instem el Govern municipal a negociar amb el Port Vell per revisar de manera 
immediata la situació de la il·luminació al Port Vell de tota la zona de Port 
Vell, concretament en el moll de Bosch i Alsina i el moll d’Espanya. 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Bé, agrair l’esmena que ens fa el Govern, tot i que hem de 
recordar que al Consell d’Administració del Port Vell la regidora Sanz és present i pot 
exigir i demanar coses al Port Vell. Però, bé, tot el que sigui millorar el prec i que 
vostès se sentin més còmodes a parlar sobre la il·luminació que hi ha al port Vell, 
concretament al moll de Bosch i Alsina i en el d’Espanya, crec que tot el que sigui 
millorar aquesta il·luminació i donar seguretat i fer una percepció de seguretat més 
bona en aquells espais sigui benvingut sigui de la competència qui la tingui i on sigui. 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè respongui a aquest prec. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol  

Gràcies, senyora presidenta. Sí, li acceptem el prec i també haver acceptat la 
transacció. 

En breu iniciarem conversacions amb el Port per revertir aquesta situació. Ja ho vam 
parlar, però també li recordo que el resultat d’aquesta nova cessió és incerta, ja que, a 
pesar que la tinenta Sanz estigui al Consell d’Administració, està en minoria i els 
interessos dels ports sovint responen més a lògiques de benefici que no d’interès 
general. És una anomalia que, des de fa dècades, que el port ciutat va deixar de ser 
un port comercial i aquest no es reverteixi a la ciutat. Successius governs de l’Estat 
moltes vegades, amb l’acord de la Generalitat, han refusat desafectar l’ús portuari del 
port Vell per cedir-lo a la ciutat i que sigui l’Ajuntament qui es faci càrrec d’aquest 
espai, que seria el natural. 

No és que estigui posant això com a excusa, però, com li he dit, iniciarem 
negociacions, sinó en realitat per recordar-los, a vostè i a tota la resta del plenari i a la 
resta del plenari de ciutat, que aquesta demanda històrica és una demanda de la ciutat 
i que hauríem d’anar tots plegats a reclamar-la i a aconseguir-la, perquè són ja em 
sembla que trenta o quaranta anys de demanar-li a l’Estat, mitjançant la Generalitat, 
que ens retorni aquest espai, o que ens cedeixi aquest espai. 

Gràcies. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Senyor Ibarra, com sempre li he dit, estic a disposició que, si 



Districte de Ciutat Vella 

 

51  

vostè em demana que anem tots junts per demanar això, l’acompanyaré encantada. 
Però tot s’ha de dir que, tot i que estigui la regidora en minoria, pot demanar coses, i 
ho ha de fer, si vol aconseguir que el port sigui al més ciutadà possible, i trobar 
diferents espais, no cal que sigui només en el Consell d’Administració, eh?, que es 
reuneix una vegada l’any o dues vegades l’any i està complicat gestionar tot el que pot 
passar o no pot passar en aquests espais. Però no oblidin que la il·luminació, la 
percepció, els ciutadans paguen els seus impostos perquè el Govern municipal els 
defensi allà on faci falta. I li ho recordo, allà on faci falta.    

La presidenta dona la paraula al conseller Ibarra. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

No, no, si no hem d’esperar al Consell d’Administració, per suposat. Nosaltres tenim 
una taula…, o sigui, tenim relació, òbviament, a nivell gerencial i a nivell tècnic amb el 
Port sistemàtica i podrem plantejar-los allò. També li recordo que nosaltres, per al 
tema de la llum, em sembla que no estem fent poc, més aviat al contrari, eh?, hem 
invertit moltíssim, hem parlat molt, amb il·luminació, i hem revisat totes les condicions 
d’il·luminació del barri. I, en aquest cas, ho intentarem, ho treballarem. Sí que li 
demano que també, òbviament, hem de defensar com a govern municipal tots els 
espais, però també tenim un límit, eh? No em demani que també anem…, no ho sé, a 
la Lluna o a algun lloc així, eh?, a il·luminar-la millor. 

Gràcies.  

Aquest prec ha estat acceptat.  

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• atès que la petanca és un esport que afavoreix una vida saludable, fàcil de 

practicar, en el qual no s’exigeix una gran condició física, 
• atès que la petanca és un esport que practica molta gent d’edat avançada 

en el nostre districte, en un moment on les activitats dirigides que es 
poden realitzar en interiors tenen certes complexitats degut a la covid, 

• atès que, de les quinze zones per a la pràctica de petanca que disposa el 
districte de Ciutat Vella, algunes presenten símptomes de deixadesa i 
vandalització, 

el Districte de Ciutat Vella realitzi un estudi sobre les pistes de petanca del 
districte per avaluar en quin estat es troben. Un cop realitzat l’estudi, eliminar 
aquelles pistes de petanca que estan en desús i reformar, millorar la 
freqüència de la neteja, inclús la possibilitat de cercar amb jardineres o verd 
d’alçada per a impedir l’accés als animals de companyia. 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador  

Gràcies, presidenta. El passat 4 de novembre es va celebrar el Consell de la Gent 
Gran del Districte de Ciutat Vella. En aquest Consell de la Gent Gran es va posar de 
manifest l’estat actual d’algunes pistes de petanca del districte i el mal ús que es fa per 
part d’alguns incívics. L’esport de la petanca és un esport que afavoreix una vida 
saludable, fàcil de practicar, en el qual no s’exigeix una gran condició física. És un 
esport que practica força gent d’edat avançada en el nostre districte, inclús col·lectius 
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amb diverses capacitats. Faig un petit parèntesi i un dia abans, m’avanço, faig una 
especial menció a totes les persones amb discapacitat, ja que demà és el dia 
internacional. 

Trobem que en un moment en què les activitats dirigides que es poden realitzar en 
interiors tenen certes complexitats, degut a la covid-19, i la petanca és una activitat 
que es realitza a l’aire lliure, doncs, Junts per Catalunya demana al Districte de Ciutat 
Vella una avaluació de les actuals pistes de petanca en les quinze zones del districte 
que estan distribuïdes i, un cop realitzat aquest estudi, eliminar aquelles que estan en 
desús i les que tenen un ús continuat pels diferents usuaris reformar-les, millorar la 
freqüència de la neteja, inclús estudiar la possibilitat d’envoltar amb jardineres o verd 
d’alçada per impedir l’accés d’animals de companyia que no estan supervisats pels 
seus responsables i acaben «miccionant» i defecant a les pistes de petanca. 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè respongui a aquest prec. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies, presidenta. Sí, li acceptem el prec i li agraïm també la transacció.  

Respecte a l’estudi que em demana, crec que podrem fer-lo ràpid, ja que des de 
Districte es fa seguiment de la situació i l’ús de les pistes. Segons aquest seguiment, 
ara mateix estan en desús només la de plaça Antoni Genescà i Corominas i la de la 
plaça de la Maquinista, les dues que estan al costat de la Maquinista. Però crec que 
hem de filar més prim i avaluar en realitat quina és la intensitat d’ús, perquè pot ser 
que hi hagi un ús, però quin tipus d’ús es fa de cadascuna i decidir, a partir d’aquí, com 
ens han demanat, quines té sentit que mantinguem, eh? 

A partir d’aquí, òbviament, dissenyarem, planificarem i explotarem les millores que 
podem arribar…, que entenc que no són…, no hauran de ser massa intenses, hem de 
només millorar una qüestió, en alguns casos sí que potser es necessita una miqueta 
d’obra, però ens posarem a fer-ho. 

Gràcies. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera Chacón. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Moltíssimes gràcies, i sobretot per la rapidesa, perquè jo ja em veia jugant a la 
petanca…, a veure si les feien en temps i forma abans d’acabar el mandat. Però 
moltíssimes gràcies. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Vaig a intentar una…, de l’anterior mandat. Celebro la confiança que té amb nosaltres, 
que governarem aquest Districte fins que vostè sigui una persona gran. Gràcies. 

Aquest prec ha estat acceptat. 

 8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat en què:  
 • atesa la singular problemàtica que presenta la plaça dels Àngels en 

matèria de molèsties a l’espai públic i incivisme, 
 • ateses les reiterades queixes veïnals constants als mitjans de 

comunicació i als diferents òrgans de govern del Districte de Ciutat Vella, 
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 • atès la proximitat de diferents centres escolars, 
demanem que el Districte de Ciutat Vella elabori un pla de xoc per a la plaça 
dels Àngels on es contemplin les següents mesures: 

 • Redistribució i augment de presència policial, amb voluntat preventiva i 
sancionadora. 

 • Presència de controladors cívics en les franges horàries més conflictives. 
 • Ampliació del projecte «Protegim les escoles», instal·lant una tanca en el 

tram de confluència de la plaça dels Àngels, carrer dels Àngels i 
Montalegre per prevenir la sinistralitat que provoquen els skaters amb els 
vianants, la façana de les escoles i el trànsit rodat. 

 • Millorar la planificació dels equips de neteja. 

La presidenta dona la paraula a la consellera Chacón. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Sí, sí, no, realment necessitem aquestes estones de riure, perquè d’emprenyamentes 
ja en tenim bastantes. Ara anem a això. 

Gràcies, presidenta. La mala convivència fa temps que està enquistada a la plaça dels 
Àngels, des de molt abans de la pandèmia, això és un fet real. La plaça dels Àngels 
reclama des de fa temps un pla de xoc per garantir l’ús i gaudiment de tots els veïns i 
veïnes. Junts per Catalunya creu que la plaça ha de ser una plaça segura, tant a nivell 
de mobilitat com a nivell delinqüencial. Totes les tasques que ha fet el Govern 
municipal, que no són poques, ho reconeixem, fins a dia d’avui no han impactat en la 
millora de la convivència. I és perquè es necessita molt de treball presencial, tant a 
nivell preventiu com sancionador per part dels cossos de seguretat com els agents 
cívics. Necessitem creure de veritat que aquella plaça pot ser per a tothom i no per a 
uns quants. Els recursos i la campanya destinada a minimitzar la problemàtica que 
generen certs grups de skaters no ha funcionat, molts d’ells són temeraris, agressius i 
els importa zero el mobiliari urbà i la convivència. Puc empatitzar amb ells, i ha de ser 
realment molt divertit volar amb l’skate, però quan volar causa accidents amb vianants, 
causa sinistralitat amb el trànsit rodat i danys al patrimoni, com és el cas quan el 
patinet s’estimba a la paret o porta de l’escola, deixa per a mi de ser divertit. 

Qui garanteix el dret a l’estudi en condicions per a un alumnat amb greus dificultats. El 
principal valor de la convivència ha de ser el respecte i a la plaça dels Àngels està ple 
de grups irrespectuosos: els dels botellots, que generen brutícia i soroll sense 
descans; els que a les tres de la tarda ja estan fumant tota classe de substància il·legal 
a les portes de les escoles; als toxicòmans que aprofiten les entrades dels pàrquings 
per injectar-se i a sobre et diuen que no truquis a la policia intimidant-te; els skaters, 
com ja hem mencionat abans. 

Necessitem amb urgència un pla de xoc que sigui capaç de trencar la fase del 
bonisme perquè ha quedat demostrat que no ha funcionat i començar a ser molt més 
reactius amb temps rècord, entenent que l’adaptació de la plaça dels Àngels per als 
infants, aquella que estan en els pressupostos participatius, també serà un element 
que millori la convivència en aquesta plaça, sempre que s’executi amb temps, forma i 
molt de seny. 
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La presidenta dona la paraula al regidor perquè respongui a aquest prec. 

El regidor 

Bé, aquest és un prec que, d’una banda, no li acceptarem el prec, malgrat que és 
veritat que hi ha una certa contradicció, perquè moltes de les coses que està dient té 
raó i malgrat que algunes de les demandes que fa creiem que ja les estem fent i 
d’altres que les remetrem al procés participatiu, però diguem que és una no acceptació 
bonista, eh?, com vostè diria. 

Aleshores, d’una banda, ens demana la redistribució dels agents i la presència policial 
amb voluntat preventiva i sancionadora, estem totalment d’acord. I, per tant, veiem a 
veure d’aquella unitat de control de places de quina manera podem fer perquè hi siguin 
d’una manera més efectiva i en els horaris que correspongui. I, per tant, això ho 
remetem efectivament a la Prefectura de la Guàrdia Urbana per veure de quina 
manera es pot fer. 

La presència dels controladors cívics que vostè comenta, doncs, d’acord, mirem a 
veure de quina manera podem aportar-los. 

Pel que fa també al «Protegim les escoles», doncs, veiem a veure de quina manera 
podem incorporar la Vedruna, no?, i una mica també tot el que vostè ens està 
comentant, sigui una tanca, sigui el que sigui, totalment d’acord. 

I la planificació dels equips de neteja, doncs, aquí sí que hi ha una feina molt intensiva, 
escombrades i manteniment –tinc la «xuleta», eh?– a les 8.45, 11.25, a la 1, a la 1 de 
la matinada; a les 9 escombrada mixta; a un quart de deu recollida de papereres, 
després també a dos quarts de dues de la matinada; reg mix a un quart de deu; 
recollida de mobles a les 9.40 i a les 19 hores cada dia –tot això cada dia, eh–; 
escombrada de manteniment també a les 4, a les 18.15, a les 20.30; escombrada 
intensiva a les 6; escombrada de manteniment a la 1… Bé, hi ha tota una sèrie 
d’actuacions de neteja que són realment molt intensives. El que sí que no farem és un 
pla de xoc, eh? Però tenim un procés participatiu, que ja hi estem treballant i que 
durem a terme a partir de principis de l’any vinent, en què ens repensarem la plaça per 
fer propostes perquè aquesta plaça sigui molt més veïnal del que ho és ara. Aquí hi 
han de ser els skaters.  

I, per tant, doncs, sense un pla de xoc, sí que hi ha la voluntat de transformació de la 
plaça incorporant Vedruna i el que comenta del «Protegim les escoles». I, per tant, 
diem que no, malgrat ser conscients de tot el que ens està dient i que és una plaça en 
la qual s’intervindrà de manera intensiva encara més del que estem fent. 

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera Chacón.    

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Dues coses molt ràpides. Es descuida l’Escola Pública Elisabets; i l’altra cosa, i em 
sap greu dir-li que dels cossos de seguretat la presència moltes vegades és nul·la, 
sobretot els primers dies de la setmana. 

Aquest prec no ha estat acceptat. 
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c) Preguntes 

9. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup municipal ERC per saber: 
• atès que a principis d’any es va pactar una partida pressupostaria de 

2.638.031 milions d’euros per fer actuacions al districte de Ciutat Vella, 
• atès que està finalitzant l’any i les actuacions han d’estar començades per 

tal que el pressupost pactat no es perdi, 
• atès que actualment estem al cas de diversos incompliments per part del 

Govern municipal amb els pressupostos pactats, 
quin és l’estat actual d’execució dels pressupostos municipals de districte als 
equipaments de Can 60, el Borsí i l’Hivernacle que van ser pactats el 2021 
amb el Grup Municipal de Districte d’Esquerra Republicana de Catalunya. 

La presidenta recorda que els temps d’intervenció, en aquest apartat de preguntes, 
són els mateixos: dos minuts per als grups que formulen la pregunta i dos minuts per 
al Govern. Tot seguit, dona la paraula a la consellera Segura. 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies, presidenta. Ens agradaria que ens expliquessin quin és l’estat del pressupost 
pactat amb Esquerra Republicana el 2021, específicament de Can Seixanta, Borsí i 
l’Hivernacle.  

La presidenta dona la paraula al Govern.    

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Bé, ens sorprèn que la pregunta arribi via plenari, perquè hem estat parlant, no?, de 
l’actualització d’aquests pressupostos durant tot aquest any i, bé, esperàvem que la 
pregunta arribés per un altre canal. Però, en tot cas, Hivernacle ja vam respondre a 
l’última trobada, el projecte bàsic ja s’ha finalitzat i ara el que cal és garantir el 
pressupost per tirar endavant l’executiu, un cop s’hagi aprovat el pressupost d’aquest 
any. Per tant, pressupost executat. Borsí i Can Seixanta, tot i que en situacions 
diferents, és a dir, l’abast del projecte és diferent, però es troben en la mateixa 
situació, en tots dos casos s’està redactant ja l’executiu i l’executiu serà entregat el 
primer trimestre de 2022 i, a partir d’aquí, s’inicia la licitació de la resta del projecte. 
Només comentar que Can Seixanta tota l’obra restant són 1.300.000 euros; i, per tant, 
el projecte que vam aprovar de 745.000 abasta una part, sobretot creació dels 
projectes executius; i que el Borsí de la mateixa manera, doncs, evidentment, el 
projecte total són els 12 milions i que la primera fase són aquests 3 milions que, a 
partir de la seva aportació, doncs, el que cobrim també és la redacció dels executius, 
no?, amb aquests 320.000 euros.  

La presidenta dona de nou la paraula a la consellera Segura.  

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies. Bé, em sap molt de greu haver d’entrar aquesta pregunta per plenari, a 
nosaltres també, l’únic que portem ja bastant de temps reclamant un seguiment; l’últim 
el vam fer el 10 de juny de 2021, i fa temps que portem reclamant aquest seguiment. 

Vostès, quan es van pactar aquests pressupostos, ens vam posar unes limitacions a 
l’hora de decidir on es destinaven els diners. D’acord, estem d’acord. Els vam 
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acceptar. Aquestes limitacions eren que el pressupost havia d’estar executat en l’any 
en curs i, per tant, el projecte executiu havia d’estar fet. Ara m’esteu dient que s’està 
escrivint el projecte executiu. Vaja! Llavors, ens ho podrien haver dit abans i potser 
hauríem fet unes altres coses. 

Vam acceptar totes les condicions que vau posar i, tot i així, pel que veiem i el que 
sentim, no heu complet el que vam acordar, i queda demostrat amb evidències. Quant 
a Can Seixanta, ens ha arribat que hi ha un volum disconforme, i estem d’acord que 
aquest volum disconforme s’ha de canviar, s’ha de treure, etcètera. A l’informe del 
regidor expliquen la problemàtica que hi ha i diuen que ho arreglaran el 2022. Per tant, 
m’agradaria saber què és el que han fet amb els diners que havien de ser executats el 
2021, tenint en compte que el projecte executiu ja havia d’estar fet, no l’havíeu d’estar 
fent ara. I quant als baixos, tampoc s’ha fet res per buidar-los, i aquesta partida 
pressupostària ha d’estar executada el 2022. 

Per altra banda, ens trobem la mateixa situació al Borsí, partida pressupostària que 
sembla que no està executada. I l’Hivernacle, igual; l’Hivernacle necessita més 
pressupost, com vostès deien, ara bé, això ho han de garantir vostès. Nosaltres ja vam 
posar la primera pedra. 

És molt trist que, tot i haver-hi un pacte entre Govern i el nostre grup municipal, vostès 
van a la seva i no respecten els acords que van haver-hi, en el moment en què estan 
havent-hi problemes en el desenvolupament de les partides i projectes i no ens estan 
informant a aquells que vam cooperar amb vostès a fer que el pressupost fos una 
realitat. 

Però, vist el que hem vist, no em sorprèn, ja que aquest any vostès han utilitzat 
Barcelona com a moneda de canvi, a vostès no els importa la ciutat ni els ciutadans i 
vostès són irresponsables i això ho demostren quan han tornat a recórrer i estan 
disposats a recórrer a la dreta per mantenir un lideratge inexistent a la nostra ciutat. No 
hi estem d’acord ni ho compartim. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Els projectes executius s’han pagat aquest any, però no s’han entregat aquest any. 
Per tant, em sembla un to bastant lamentable que ens qualifiqui com a irresponsables, 
etcètera, quan nosaltres els hem anat informant de totes aquestes modificacions, de 
petits canvis i ajustos de pressupost durant tots els projectes a les dues reunions que 
hem tingut, i sentim que no haguem rebut formalment com aquesta petició o sentim 
que jo, per exemple, no hagi entès que se’ns estava reclamant aquest seguiment de 
tancament del pressupost anual.   

d) Seguiment de proposició 

10. Seguiment de proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup 
Municipal Ciutadans: 
• donat que el passat Ple del mes de març del 2021 es va aprovar per 

unanimitat la proposta presentada per Ciutadans-Cs Ciutat Vella, 
• donada la falta de respostes que hem tingut sobre la petició que vam fer, 

demanem que se’ns expliqui en quin estat es troba la proposta aprovada en 
el plenari de Ciutat Vella del mes de març del 2021 que deia el següent: 
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«Que el Districte de Ciutat Vella, conjuntament amb l’Institut Barcelona 
Esports (IBE), es coordini amb els diferents equips i amb la Federació 
Catalana de Criquet per: 
• promoure i fomentar la pràctica esportiva del criquet, com una opció 

més, i oferir a la ciutadania, especialment als més joves, la possibilitat 
de realitzar aquest esport; 

• trobar més espais públics on puguin aprendre i practicar el criquet; 
• trobar algun espai cobert/tancat proper al districte, o inclús en el mateix 

districte, on puguin entrenar, aprendre i practicar; 
• animar, fomentar i recolzar tots els equips que puguin sortir, posant 

especial atenció als equips femenins.» 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

El Sr. Tahir Rafi Khanun 

Gracias, presidenta. Venimos con el seguimiento de una propuesta que ya está 
aprobada por unanimidad durante el Pleno de marzo del 2021: «Que el Distrito de 
Ciutat Vella, conjuntamente con el Institut Barcelona Esports (IBE), se coordine con los 
diferentes equipos y con la Federación Catalana de Críquet para promover y fomentar 
la práctica deportiva del críquet como una opción más y ofrecer a la ciudadanía, 
especialmente a los más jóvenes, la posibilidad de hacer este deporte; encontrar más 
espacio público donde puedan aprender y practicar el críquet; encontrar algún espacio 
cubierto o cerrado cercano al distrito o incluso en el propio distrito donde puedan 
entrenar, aprender y practicar; animar y fomentar y apoyar todos los equipos que 
puedan salir, poniendo especial atención en los equipos femeninos.» 

Hoy estamos celebrando el último Pleno de este año, y las familias, niños y niñas de 
nuestro distrito siguen esperando que tengan un espacio habilitado para poder realizar 
esta práctica deportiva del críquet, una actividad que tiene una gran atracción para 
todos los jóvenes de origen diverso que tienen grandes equipos que juegan al críquet 
a nivel internacional. Y estos jóvenes de nuestro distrito quieren ser así como estrella 
del críquet de otros países, ¿no? 

Piden un espacio concreto en el distrito o en su cercanía para no tener que ir a otros 
distritos, incluso fuera de Barcelona, a jugar el torneo o practicar, ya que eso supone 
un gasto y un tiempo que las familias no se pueden permitir. La verdad, que hoy en día 
ya sabemos que la crisis covid ha afectado a todo el mundo y así que a muchas de las 
familias no les permite que sus niños se puedan ir fuera de Barcelona o incluso otros 
distritos también haciendo unos gastos extras, y además que tienen que perder más 
tiempo. 

No olviden que el deporte es una herramienta muy útil cuando hablamos de 
integración y hábitos saludables tan necesarios en nuestra sociedad. Las familias, 
niños y niñas se sentirán más en su casa cuando tengan la oportunidad de hacer un 
deporte al que en sus países de origen siempre jugaban. 

Gracias.    

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
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Pues, actualment, a Barcelona no hi ha cap pista oficialment per jugar a criquet, però 
al districte de Ciutat Vella tenim dos pistes que estan utilitzades actualment per 
practicar criquet, que són la pista Sant Rafael, concretament la pista Cintra, i l’Institut 
Milà i Fontanals. A la pista Cintra hem instal·lat una xarxa protectora a la part superior 
per millorar la seguretat. Hem tingut converses amb el Bangladesh Cricket Club, molt 
lligat a la Federació Catalana de Criquet, i li vam proposar la possibilitat de jugar al 
camp de futbol de la Barceloneta, que ells van desestimar perquè estava molt lluny. 

Com a IBE, s’ha intentat adaptar el camp actual de rugbi de la Teixonera perquè 
practiquin el criquet, però per les dimensions i les característiques ha sigut impossible. 

Per altra banda, es va aprovar, en el pressupost participatiu, construir un camp de 
criquet al més aviat possible. És un compromís de l’IBE fer-lo l’abans possible. 

L’ús de la pista de Sant Rafael, el dilluns a la tarda va el Casal dels Infants; els 
dissabtes i els diumenges als matins van els de Bangladesh Cricket; i la pista de 
l’Institut Milà i Fontanals, els dimarts i els dijous a la tarda van el Casal Infantil. 

Aquest Districte seguirem lluitant i intentarem buscar tots els aparells necessaris 
perquè es pugui practicar aquest esport, com ens vam comprometre en el plenari 
anterior. 

Gràcies.   

e) Seguiment de precs 

11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC 
perquè, atès que el dia 7 de maig de 2020 el Consell Plenari del Districte de 
Ciutat Vella va atendre un prec del nostre grup municipal de Districte, 
s’informi de l’estat d’execució del prec atès al Consell Plenari del Districte 
de Ciutat Vella, en data 7 de maig de 2020 amb el següent contingut:  
«Que el Govern del Districte identifiqui i avaluï, juntament amb les 
associacions de comerciants, els establiments comercials del districte que 
veuen amenaçada la seva supervivència per la crisi del covid-19, faci de 
mediador entre propietaris i llogaters per assegurar la continuïtat de 
l’activitat comercial, i garanteixi la sostenibilitat de les associacions de 
comerciants que aquests mesos no han estat cobrant les quotes i que veuen 
amenaçada la seva viabilitat i que busqui, si escau, col·laboradors privats 
que ho patrocinin.» 

La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Gràcies, presidenta. El passat 7 de maig de 2020 els vam fer un prec instant-los a dur 
a terme un seguit d’actuacions per tal que el Districte mitjancés entre propietaris i 
comerciants que tenien l’amenaça de la seva continuïtat. Ens agradaria saber quants 
comerços s’han acollit a aquesta mediació i quins han estat els resultats. 

Gràcies.  

La presidenta dona la paraula al Govern. 
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El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Moltes gràcies, senyora presidenta. Bueno, ya cuando se aprobó este prec en mayo 
de 2020 se informó que desde la Dirección de Serveis a las Empresas de Barcelona 
Activa se habían activado los servicios de asesoría, se había firmado también el 
convenio con el ICAB (Col·legi de l’Advocacia de Barcelona) para mediar con los 
llogaters, también se había establecido un espacio de coordinación con las 
asociaciones comerciales en las reuniones quincenales. Y, desde entonces, se han ido 
desarrollando diferentes iniciativas como el incremento de las subvenciones para las 
llums de Nadal, las subvenciones de inversión para los propios comerciantes. Bueno, 
se dio cuenta de ello en el Consell de la Dinamització Econòmica de junio del 2021, en 
el que se hizo balance del PDE anterior y también se anticipaban las líneas del PDE 
2021-2023.  

Y este 2021 además, bueno, pues, estamos trabajando reforzando y siendo más 
proactivos con el punto de asesoramiento a la actividad económica, identificando, 
reforzando los comercios que están en crisis, impulsando el «Comercio a punto», el 
«Impulsem el que fas», con un dinero extra por parte del Distrito. Y también, bueno, 
avanzar que hemos activado recientemente el canal de Telegram para los comercios, 
que trabajamos el protocolo «Comercio en crisis», que se ha activado y que se ha 
comunicado a todas las asociaciones comerciales en reuniones recientes. Y que en el 
2022 abordaremos nuevas líneas, que serán presentadas en el Consell de 
Dinamització Econòmica del próximo 14 de diciembre.   

La presidenta dona la paraula de nou a la senyora De la Cruz.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Merci. Perfecte, m’ha explicat unes coses que semblen unes mesures estupendes, 
però res tenen a veure amb el seguiment del prec que li he demanat, que és la 
quantificació de les mediacions i del resultat d’aquestes. És a dir, això és un seguiment 
d’aquest prec en exclusiva. Llavors, està molt bé que m’expliqui totes les coses que 
estan fent, que em semblen la gran majoria estupendes, també segueixo el canal de 
Telegram de comerç. Però m’agradaria saber el prec que es va aprovar quin impacte 
ha tingut en els comerciants del districte. 

Gràcies. 

La presidenta dona de nou la paraula al conseller Pequeño. 

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Bueno, como ya le he dicho, por ejemplo, con el tema del convenio del ICAB, aunque 
sí que estaba de disposición de los comerciantes, fueron muy pocos aquellos que 
hicieron uso de este sistema, y por eso se está trabajando para que en el 2022 haya 
un servicio más proactivo con nuevas líneas que se anunciarán en el Consell de 
Desenvolupament. 

Las cifras concretas se facilitaron, si no recuerdo mal, en el Consell de Dinamització 
Econòmica del mes de junio, cuando se hizo balance del PDE y de las mesuras de 
gobierno. 

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
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La presidenta anuncia que hi ha dues declaracions institucionals. Comunica que hi ha 
dues intervencions per a la primera declaració. Tot seguit, dona la paraula a la senyora 
García Torres perquè llegeixi aquesta primera declaració. 

La Sra. Patricia García Torres 

Gracias, presidenta. Antes de su lectura, desde el Grupo Municipal Socialista 
queremos agradecer a todos los grupos que esta declaración haya salido adelante. La 
verdad es que es muy gratificante pensar que en este plenario hay tanta 
concienciación y tanta sensibilidad con el bienestar animal. Gracias a todos. 

Des del Districte de Ciutat Vella volem destacar la gran tasca que realitzen les associacions 
proteccionistes i que vetllen pel benestar animal a tota la ciutat i en especial al districte de Ciutat 
Vella. 
Una tasca que va des de la protecció i la cura dels animals abandonats, o d’aquells i aquelles que 
han perdut la seva llar per moltes i diferents circumstàncies. 
Que promouen la tinença responsable, que incansablement fan que s’entengui la necessitat d’evitar 
la proliferació d’animals no desitjats mitjançant l’esterilització, que lluiten contra l’abandonament, que 
consciencien grans i petits perquè una societat avançada és aquella que protegeix també els 
animals. 
I sobretot que ens consciencien dia rere dia de la necessitat d’adoptar i acollir i evitar el sofriment 
animal. 
És per això que els volem mostrar el nostre suport a totes, des d’alguna de les més antigues com El 
Jardinet dels Gats a altres de més nova creació com Gats de la Barceloneta, Espai Gos o Barcelona 
Gat i Gos. 
Totes i cadascuna són imprescindibles. 
I ens comprometem com a grups polítics a escoltar-les, a ajudar-les a desenvolupar la seva feina i 
tenir en compte les seves necessitats facilitant-los des del Districte la nostra ajuda i el nostre suport. 

Gràcies. 

La presidenta dona la paraula a la senyora Elga Ferreira. 

La Sra. Elga Ferreira (en nom propi) 

Buenas noches a todos. Una de las razones de esta intervención es que estamos muy 
agradecidas de que nos recuerden vuestro compromiso y voluntad de colaboración 
con las entidades. Por lo tanto, es un agraïment. Pero a nosotras se nos olvida que 
hay este interés por parte de los grupos del Gobierno porque no lo vemos 
materializado en la realidad. Si no, al revés, lo que vemos es más bien una actitud 
hostil, una adopción unilateral de medidas en la que técnicos municipales y políticos 
deciden sobre cuestiones relativas al bienestar animal despreciando las indicaciones 
de los especialistas y de las personas vecinas con perro. Por esos motivos se nos 
olvida vuestro compromiso, ya que después de numerosas reuniones para consensuar 
mejoras y medidas para el bienestar de los perros en Ciutat Vella nos encontramos 
con que la hoja de ruta es la misma y no se ha incorporado ninguna de nuestras 
peticiones. 

Bueno, termino con un comentario y una pregunta. El comentario es que, como mujer, 
que se habló aquí, me gustaría también poder pasear mi perro y sentirme segura en 
las zonas a donde voy. Y la pregunta es si no será Parcs i Jardins el real problema de 
las zonas de uso compartido que se quieren establecer para la gente poder pasear su 
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perro. Al final, Parcs i Jardins es un institut municipal que se financia con los 
impuestos de las vecinas de la ciudad, ¿no? 

Nada, era dejar este comentario y los agradecimientos. Muchas gracias. 

La presidenta li agraeix la intervenció i dona la paraula a la senyora Katia Carballo. 

La Sra. Katia Carballo (en nom de la plataforma ciutadana Espai Gos Barcelona) 

Bona vesprada. En nombre de la plataforma ciudadana Espai Gos Barcelona, pues, lo 
primero quisiera dar las gracias al Districte de Ciutat Vella por esta declaración 
institucional en la que reconocen, bueno, pues, la labor de una serie de instituciones, 
entidades y asociaciones en aras del bienestar animal y entre ellas la nuestra, Espai 
Gos. 

También decir que nos alegra mucho verlo plasmado por escrito y declarado 
explícitamente en el Consell la voluntad del Districte de Ciutat Vella de escuchar y 
colaborar, bueno, porque quizás esto realmente signifique que, a partir de este 
momento, van a comenzar a tener en cuenta y escucharnos a las familias que 
tenemos perro cuando quieran llevar a cabo actuaciones que nos afectan, pues, 
empezarán a tenernos en cuenta para saber realmente cómo se pueden llevar a cabo 
medidas de manera consensuada. 

Demostremos, por favor, que esta declaración institucional no es un brindis al sol y 
pasemos de la declaración a la acción. Si realmente tienen voluntad de escucha y 
colaboración, como dicen en la declaración institucional, pues, convóquennos a una 
reunión la semana próxima para tratar un tema que ahora mismo se está 
desenvolviendo de manera unilateral por parte del Ayuntamiento de Barcelona. Y me 
refiero a las zonas de uso compartido. ¿Por qué no trabajamos de manera conjunta 
Espai Gos, Ayuntamiento de Barcelona y otras entidades que consideren para definir 
unas zonas de uso compartido que no sean discriminatorias para las familias con perro 
y que atiendan a criterios de bienestar animal? 

Entonces, reitero mi solicitud de reunión la semana próxima, pues, para empezar a 
darle forma a esta declaración de intenciones. 

Agradezco respuesta. Muchas gracias. 

La presidenta li agraeix la intervenció. A continuació, dona la paraula a la senyora 
Segura perquè llegeixi la segona declaració institucional.  

La Sra. Alba Segura Gomila 

Bé, moltes gràcies a totes per firmar aquesta declaració.      

El passat 25 de novembre, la ciutadania de la nostra ciutat va sortir als carrers a reclamar que 
s’acabin els crims, les violacions i totes les expressions de violència masclista, demanant també la 
complicitat i el recolzament a la causa de totes les administracions i dels agents socials i polítics per 
tal d’aconseguir que la violència zero sigui una realitat. 

La violència masclista és existent en tots els àmbits de la vida de les dones, des de la violència 
vicària, el sostre de vidre o el maltractament psicològic fins a les agressions físiques, violacions o 
l’assassinat. Des del 2010 es documenten 1.246 feminicidis a tot l’Estat espanyol, 243 dels quals a 
Catalunya, i a Barcelona s’han registrat fins al 2019 122 feminicidis.  
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Any rere any les dones posem de manifest que estem fartes que se’ns discrimini, maltracti, violi i 
assassini. El 25 de novembre, el 8 de març i cada dia de la seva vida, les dones reclamen la igualtat, 
reclamen la llibertat i reclamen que les administracions les escoltin. Ho fem en nom de les que ja no 
hi són, de les que encara hi són i de les que vindran, perquè aquelles que han estat assassinades no 
ho estiguin en va i perquè aquelles que vindran es trobin un món millor.  

Les administracions, els governs, els agents socials i la resta de ciutadania han de lluitar 
conjuntament perquè la violència masclista no tingui cabuda a la societat on vivim i tampoc en el 
futur que vindrà. Les dones hem de poder viure en una societat que garanteixi els nostres drets, el 
dret a la vida, a la llibertat i a la igualtat sense que la seva vida estigui en perill pel simple fet d’haver 
nascut dones.  

La Unió Europea, Espanya, Catalunya i Barcelona han de generar, crear i apostar per la valentia, 
pels valors feministes i per polítiques feministes. Cal destinar tots els recursos possibles a la lluita 
contra aquesta greu problemàtica que assetja tantes dones. 

La ciutat de Barcelona té un gran repte per davant i ha de garantir que totes les polítiques de gènere, 
ja fetes i les que estan per fer, no siguin derogades, erradicades i menystingudes per partits i 
agrupacions d’extrema dreta, masclistes i LGTBI-fòbics. 

Barcelona ha de ser una ciutat on els seus carrers, parcs, places i avingudes siguin espais segurs, 
lliures de violències, ha de ser una ciutat per a totes les dones que hi vivim o que simplement 
passem de visita, i que aquí puguem ser igual de lliures que la resta de la ciutadania. 

Per això, el plenari del Consell de Districte de Ciutat Vella acorda: 

• PRIMER.- Que el Districte de Ciutat Vella es compromet a treballar en profunditat i en una 
perspectiva intercultural a fi de sensibilitzar i contribuir a l’erradicació de qualsevol forma de 
violència masclista que s’exerceix diàriament contra les dones i que representa una greu 
vulneració dels drets humans fonamentals. 

• SEGON.- Que el Govern de Ciutat Vella enforteixi la feina del Consell de Dones i segueixi 
treballant en aquest marc amb totes les entitats i associacions per teixir una estratègia conjunta 
per tal que totes les dones del districte coneguin els recursos existents de prevenció i atenció a 
les violències masclistes i a les dones. 

• TERCER.- Agrupar vies d’informació, d’atenció i denúncia al jovent i vetllar pel compliment dels 
protocols d’atenció a les dones víctimes de violència masclista, i treballar de manera 
coordinada amb tots els agents implicats i les entitats feministes i de dones. 

• QUART.- Treballar per vincular els comerços i entitats a les campanyes de sensibilització i 
prevenció de la violència masclista. 

• CINQUÈ.- Que es creï una xarxa d’informació on totes les entitats, associacions i equipaments 
públics puguin donar a conèixer a les dones els recursos existents i que es creï una campanya 
comunicativa per donar a conèixer els protocols de detecció i prevenció actuals, així com els 
diferents circuits d’activació d’alertes.  

Moltes gràcies a totes per haver firmat. 

La presidenta li agraeix la intervenció. A continuació, comunica que obre el torn de 
paraula per a les intervencions demanades fora de punt d’ordre del dia i que només 
poden parlar les persones que s’han quedat fins al final. Tot seguit, dona la paraula a 
la senyora Fe Alma per un temps de dos minuts. 

La Sra. Fe Alma Sagisi Lubo (en nom propi) 

Muchas gracias, presidenta, por darme esta oportunidad para hablar. Ya que habéis 
hablado aquí sobre el tema de salud mental, en mi comunidad sí que es verdad que 
estamos muy tocados sobre este tema, ¿no? Me gustaría en la intervención de 
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mediadores interculturales pedir que sean profesionales de salud, porque es un tema 
muy de tabú, ¿no?, todavía en nuestra cultura. No solamente en la comunidad filipina, 
incluso también en otras comunidades. Por lo tanto, para atender a las personas 
usuarios, no solamente estamos atendiendo a la persona afectada, sino a la familia 
también, porque a veces cada familia tiene sus peculiaridades. Por lo tanto, hay que 
atender también, no solamente el usuario, sino toda la familia con quien convive. 

Aprovecho este tema de los mediadores interculturales de salud, nosotros tenemos un 
grupo en Facebook de casi trescientos miembros de enfermeras, pero hay muy pocas 
que estén trabajando todavía, porque están trabajando en servicios domésticos u otros 
oficios, ¿no? Nosotros somos pioneros en enfermeras, como soy una de las primeras 
que ha convalidado aquí mis estudios. Hemos ofrecido a este grupo de hacer un 
cursillo taller de enfermería para adaptar nuevos temas de aquí, ¿no? Cada sábado 
nos encontramos para hacer cursillo o talleres. Me gustaría pedir de ayudarnos a 
agilizar para hacer la homologación de estas enfermeras, hay algunas que ya han 
conseguido sus convalidaciones a través de enseñar, de ayudarles, pero cuesta 
muchísimo, tarda mucho el proceso. 

Creo que, si pueden dar una valoración de sus documentos, dar puntos o créditos, 
podrían empezar a trabajar de momento como auxiliar o lo que sea, mientras están 
pidiendo la homologación en el Ministerio de Educación. 

Nos ayudaría muchísimo a la comunidad, ya que como enfermeras tenemos 
herramientas para atender, para prevenir, para acompañar, no solamente los de salud 
mental, también de la violencia de género y la familia afectada. 

Muchas gracias, a ver si podemos…, yo, como persona, colaboro con todos y me 
gustaría…, cualquier problema, estoy aquí. 

Gracias. 

La presidenta li agraeix la intervenció. A continuació, desitja bon Nadal i bones festes 
a tothom.    

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta dona les gràcies a tots els 
assistents i aixeca la sessió a les 21.40 hores. 

 
 
La secretària del Consell 

 

Vist i plau  
La presidenta 
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